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Zadbaj o zdrowy i piękny uśmiech  
w Nowym Roku!

Zapraszamy 
 na konsultacje
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www.mio-dent.pl 

MioDentStomatologia

+48 612 787 877

ul. Młodzieżowa 11 
62-002 Suchy Las

NOWA JAKOŚĆ FRYZJERSTWA!

 � KOSMETYKA
 � KOSMETOLOGIA  

ESTETYCZNA
 � FRYZJERSTWO
 � MAKIJAŻ  

PERMANENTNY
 � MEZOTERAPIA
 � KOSMETYCZNE  

WYBIELANIE ZĘBÓW
 � MANICURE,  

PEDICURE

 � ŻEL, HYBRYDA
 � STYLIZACJA RZĘS
 � HENNA PUDROWA
 � LAMINACJA BRWI
 � MASAŻE
 � ZABIEGI NA TWARZ
 � MAKIJAŻE ŚLUBNE 

I WIECZOROWE
 � DEPILACJA
 � SOLARIUM 
 � ROLLETIC

Suchy Las, ul. Jeżynowa 19
fb/Salon Urody Sisel
Instagram: siselsalonurody

TEL. 667 924 543, 667 859 640 
GODZINY OTWARCIA
pon.-pt 10-19, sob. 10-14

PROFESJONALIZM 
BEZPIECZEŃSTWO
NAJWYŻSZA JAKOŚĆ 
NASZYCH USŁUG
Sterylizacja narzędzi  
w autoklawie medycznym
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ROZWIĄZANIE KONKURSU Z CZERWCOWEGO WYDANIA „MAGAZYNU”

W konkursie fotograficznym nagrody otrzymują:

   Magdalena Briks, Nina Dziurla - zestawy klocków LEGO,  Katarzyna Tyl-Piasny - grę 
planszową ufundowane  przez EFEKTywka, GABINET TERAPII I  ROZWOJU DZIECKA,  
ul. Szkolna 11, 517 391 819

   Natalia Masłowska, Zofia Kowalska, Adam Kapuściński -  vouchery na laminację brwi 
z henną pudrową o wartości 120 zł każdy ufundowane przez Salon Urody Sisel - Agniesz-
ka Czabańska, ul. Jeżynowa 19 w Suchym Lesie - tel. 667 924 543, 667 859 640

   Diana Brendel, Marlena Bryjak - vouchery, każdy po 150 zł na wybrane usłu-
gi, ufundowane przez Studio Urody Natalia z  Chludowa, ul. Obornicka 4,  
tel. 888 405 885

   Tymon Warzecha, Dorota Ratajczak - bony na zestawy ufundowane przez KFC, 
ul. Obornicka 134 w Suchym Lesie

Nagrody prosimy odebrać w ciągu 21 dni od daty wydania Magazynu.  
W przeciwnym wypadku przepadają. Nagrodzonych prosimy o kontakt z redakcją, numer telefonu: 669 690 036.

Obornicka 134 
Suchy Las
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Studio Urody Natalia  Chludowo  
ul. Obornicka 4, 
tel. 888 405 885

/ StudioFryzurChludowo

FRYZJERSTWO
 � pielęgnacja włosów (sauna, botox, olejowanie) 
 � keratynowe prostowanie włosów 
 � nanoplastia 
 � koloryzacje (backcombing, twilighting hair,  

Hollywood Look )

KOSMETYKA
 � manicure 
 � pedicure 
 � stylizacja paznokci żelem i hybrydą 
 � henna pudrowa
 � lifting laminacja i botox rzęs 
 � laminacja brwi
 � depilacja
 � zagęszczanie rzęs od 1:1 do mega volume
 � zabiegi na twarz
 � kosmetologia estetyczna  
(botox, usuwanie zmarszczek, powiększanie ust)

 � makijaż permanentny 
 � zabiegi z leczniczej borowiny

Narzędzia sterylizowane w autoklawie medycznym.

METAMORFOZY Z SALONEM 
URODY NATALIA
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FRYZJERSTWO
  pielęgnacja włosów (sauna, 

botox, olejowanie)
  keratynowe prostowanie włosów
  nanoplastia
  koloryzacje (backcombing, 

twilighting hair, Hollywood Look)

KOSMETYKA
  manicure
  pedicure
  stylizacja paznokci żelem i hybrydą
  henna pudrowa
  lifting laminacja i botox rzęs
  laminacja brwi
  depilacja
  zagęszczanie rzęs od 1:1 

do mega volume
  zabiegi na twarz
  kosmetologia estetyczna 

(botox, usuwanie zmarszczek, 
powiększanie ust)

  makijaż permanentny
  zabiegi z leczniczej borowiny
  oczyszczanie wodorowe

Narzędzia sterylizowane 
w autoklawie medycznym.

METAMORFOZY Z SALONEM URODY NATALIA
PRZED

PO

STYMULATORY TKANKOWE

PRZED PO

MEZOTERAPIA SKÓRY GŁOWY

Galeria Sucholeska
Suchy Las, ul. Obornicka 85

tel. 509 473 120
DOWOZY NA TER ENIE  

SUCHEGO LASU I OKOLIC

Oferujemy pełen  
zakres usług  

f lorystycznych.
Serdecznie zapraszamy
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SKŁAD OPAŁU
WARGOWO II 81 
ANDRZEJ LIPKA

Tel. 530-130-159  

- węgiel najwyższej jakości  
   z Polskich Kopalni 
   (dowóz GRATIS powyżej 1 tony do 25 km)

- drewno kominkowe,
- transport drogowy do 25 t,
- usługi rolnicze

www.lipka-wegiel-wargowo.pl

UCZCIWY SPRZEDAWCA  
TO ZAWSZE  

ZADOWOLONY KLIENT

Oferujemy
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22 Zielono mi... w POSUMZA TREŚĆ NADESŁANYCH ARTYKUŁÓW SPONSOROWANYCH,  
OGŁOSZEŃ I REKLAM REDAKCJA NIE ODPOWIADA

Wypełnienia amalgamatowe.  
Czym są „srebrne plomby”?

17

Skrzynki mają roczek16

Jak Ewa Korek i jej wesoła drużyna  
śmiechem zdobyli Turcję

Szanowni Państwo!

W  czasie sesji absolutoryjnej Rady Gminy zdarzyła się rzecz dość 
niecodzienna. Wysoka Rada nie przegłosowała ani wotum zaufania, 
ani absolutorium dla wójta Grzegorza Wojtery. Nikt nie głosował prze-
ciwko, ale większość się wstrzymała. Pomimo odpowiedniego wniosku 
Komisji Rewizyjnej i pozytywnej opinii Regionalnej Izby Obrachunko-
wej. Pomimo wybrania chwilę wcześniej wójta Wojtery na prestiżowe 
stanowisko przewodniczącego Rady Wielkopolskiego Ośrodka Kształ-
cenia i Studiów Samorządowych. Czy było to zatem głosowanie mery-
toryczne czy raczej jednak polityczne? I co to oznacza dla gminy?

Zapytaliśmy o  to samego zainteresowanego, który udzielił nam 
krótkiego wywiadu. Przygotowaliśmy też sondę, w której wypowiedzieli 
się doświadczeni samorządowcy oraz prezes wspomnianego wcześniej 
stowarzyszenia WOKiSS. Co nam powiedzieli? Sam wójt skonstatował 
krótko, że dla niego najważniejszym mandatem zaufania jest ten, któ-
ry kilka miesięcy temu otrzymał od mieszkańców. Pozostali samorzą-
dowcy natomiast w większości nie szczędzili komplementów dla wójta, 
różnie natomiast oceniali, na ile radnym wypada wstrzymywać się od 
głosu w  czasie tak ważnego głosowania. Niektórzy bardziej lub mniej 
wprost sugerowali, że jest to albo brak wiedzy, albo brak odwagi. Jeśli to 
pierwsze – to może warto się dokształcić? Jeśli natomiast to drugie... no 
cóż, może nie każdy musi być radnym?

Oczywiście w  czasie sesji radni zajmowali się nie tylko osobą wój-
ta Wojtery. Prowadzono ciekawe dyskusje chociażby na temat raportu 
o stanie gminy. Jaki jest ten stan? Z raportu wynika, że całkiem niezły. 
Choć niektórzy radni dolewali do beczki miodu po łyżce dziegciu. Oczy-
wiście, zawsze warto coś poprawić i udoskonalić.

Tradycyjnie w czasie sesji dyskutowano też na temat skrzyżowania 
w  Złotkowie i  tradycyjnie już sołtyska tej miejscowości (i  jednocześnie 
gminna radna) Sylwia Sawińska skrzyżowała szpady z wójtem Grze-
gorzem Wojterą. Szpady to oczywiście metafora; zamiast szczęku żela-
za słychać było znane już naszym Czytelnikom argumenty.

Drodzy Państwo, mamy jednak wakacje, a w wakacje wielu z nas 

chce odpocząć od polityki, także tej lo-
kalnej. W  czerwcu miały miejsce Dni 
Gminy, podczas których mieszkańcy 
dobrze się bawili, m.in. na koncercie 
zespołu Dżem. Nie przeszkodził nawet 
deszcz, na szczęście krótki.

Również w czerwcu zaprzyjaźnione 
z naszą redakcją Morsy Złotniki (oczy-
wiście nie cała ekipa, tylko jej część) po-
leciały na wakacje na tureckie wybrzeże 
Morza Śródziemnego. A  wraz z  mor-
sami poleciało tam kilka egzemplarzy 
naszego „Magazynu”. Nasz poczytny 
miesięcznik czytany był na gorącej plaży 
nie tylko przez naszych przyjaciół, ale także przez... tureckich ochronia-
rzy. Zresztą nie tylko na plaży, bo Stanisław Korek nie przerwał lektury 
nawet podczas skoku w błękitną toń ciepłego morza!

To w  czerwcu, a  w  kolejnych ciepłych miesiącach? Starosta Jan 
Grabkowski zaprasza nas do Skrzynek. Jakie czekają nas tam atrakcje? 
Poczytajcie na str. 16.

Szanowni Państwo, życzę Wam równie udanych wakacji. I  równie 
fajnych lektur na tychże wakacjach.

Wypoczywajcie!
CY K LINOWA NIE I  R ENOWACJA

DR ZW I - PODŁOGI - TA R ASY  
SCHODY - A KCESOR I A

Primaf loor Dobre Podłogi
Obornicka 7 Jelonek k.Poznania

tel. 518 509 800
email biuro@primaf loor.pl

www.primaf loor.pl
godziny otwarcia

pon. - pt. 9-17
sob. 10-14

ZAMÓW Z DOSTAWĄ ZNAJDZIESZ NAS

SMAK DOMU
NA TWOIM
TALERZU!
Zapraszamy
Nasze dania są przygotowywane z najświeższych składników, według
tradycyjnych receptur przekazywanych z pokolenia na pokolenie.
Każdy kęs to podróż do rodzinnego stołu.

693 900 282

Obornicka 229
Galeria Arkada
(przy rondzie Obornickim)

pn - pt  11 - 18
ODWIEDŹ NAS JUŻ DZIŚ!

Smaczny Zakątek

@smacznyzakatek

Nasze pierogi, pyzy, czebureki, pielmieni,
szare kluski, placki ziemniaczane są
wytwarzane wyłącznie ręcznie, bez
wykorzystania maszyn do formowania.

Tradycyjn e  smak i
Nasza kuchnia to domowe przepisy
przechodzące z pokolenia na pokolenie,
gotowane z miłością i starannością. 
W naszych potrawach nie znajdziesz
konserwantów.

Bogaty wybór
Autentyczne domowe obiady, zawsze 
z różnorodnym daniem dnia, możliwość
wyboru dań wegetariańskich oraz
specjały kuchni ukraińskiej.

Wyrab iane  przez
nas  produkty

Od cen regularnych. Dla opraw korekcyjnych rabat wyłącznie przy zakupie 
pełnych okularów korekcyjnych (oprawa korekcyjna + para szkieł okularowych).

Nie dotyczy marki Chanel.

Suchy Las tel: 61 652 13 14 
Poznań,CH Spar tel: 61 842 55 55

 tel. 61 677 06 00

, Galeria Sucholeska ul. Obornicka 85, 
, ul. Druskienicka 12a, 

Poznań, Galeria Podolany, ul. Strzeszyńska 63, tel: 61 670 03 75
Tarnowo Podgórne, Auchan Swadzim, Św. Antoniego 2,

OKULARY 
PRZECIWSŁONECZNE 

I OPRAWY KOREKCYJNE

-50%
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– Czy zaskoczyły Pana wyniki gło-
sowania w  sprawie wotum zaufania 
i absolutorium? Co według Pana było 
przyczyną takich wyników, skoro 
opinia RIO na temat sprawozdania 
z  wykonania budżetu była pozytyw-
na, a  Komisja Rewizyjna oceniła po-
zytywnie wykonanie budżetu i wnio-
skowała o udzielenie absolutorium?

– Wynik mnie oczywiście zasko-
czył, ponieważ znałem wcześniejszą 
opinię Komisji Rewizyjnej, jej wniosek 
o  udzielenie absolutorium, a  przede 
wszystkim pozytywną ocenę wykona-
nia budżetu za ubiegły rok Regional-
nej Izby Obrachunkowej w  Poznaniu. 
Ale jeszcze bardziej zaskoczył mnie 
chyba brak zdecydowania radnych, 

którzy pomimo wielu narad, spotkań 
i wyjaśnień ostatecznie wstrzymali się 
od głosu w sprawach, które wymagają 
większego zdecydowania. W  mojej 
ocenie może to wynikać z  braku do-
świadczenia niektórych radnych, szyb-
kiego tempa prac nad oceną sprawoz-
dania z wykonania budżetu i w części 
z  powyborczych emocji, które nie 
u wszystkich jak widać opadły.

– Po głosowaniu nie okazał Pan emo-
cji. Ale w  rzeczywistości te emocje 
zapewne są?

– Oczywiście, czuję także dyskom-
fort i  rozgoryczenie, ale zupełnie nie-
dawno – w wyborach samorządowych 
dostałem wotum zaufania od... miesz-
kańców. Ten mandat – oczywiście 

w sensie moralnym i społecznym – jest 
dla mnie zdecydowanie ważniejszy.

– W  poprzednich kadencjach układ 
głosów w  Radzie Gminy też bywał 
dla Pana niekorzystny. Czy kiedy-
kolwiek wcześniej zdarzyło się, że 
rada nie udzieliła Panu wotum za-
ufania albo zabrakło rozstrzygnię-
cia w kwestii absolutorium?

– Podobną sytuację mieliśmy w na-
szej gminie kilka lat temu. Nie uzyska-
łem wotum zaufania z  powodów nie 
do końca dla mnie zrozumiałych. Dzi-
siaj wiem, że powody były niemeryto-
ryczne, związane z prowadzoną wtedy 
akcją zbierania materiałów przez CBA 
do przygotowywanego śledztwa. Jak 
cała ta sprawa się zakończyła – więk-
szość mieszkańców doskonale wie. Na 
szczęście nieudzielenie wtedy wotum 
zaufania i  wieloletnia sprawa sądowa 
to już przeszłość.

– Przypomnę tylko krótko, że 
w  sprawie zapadł prawomocny wy-
rok uniewinniający. Ale wracając do 
wyników głosowań, co dalej, co te 
dość niecodzienne wyniki oznacza-
ją dla gminy?

– Warto pamiętać, że wykorzysty-
wanie tego typu instrumentów w  lo-
kalnej polityce ma mnóstwo skutków 
ubocznych. Bez wątpienia najgorszym 
jest utrata wiarygodności władz sa-
morządowych u  mieszkańców oraz 
uszczerbek w wizerunku gminy.

– Czyli nie lekceważy Pan tego?
Oczywiście, nie lekceważę tego, 

co wydarzyło się na ostatniej sesji. 
Choć w  sposób mało wyrazisty i  bez-
pośredni, część rady przesłała mi 
komunikat – wezwanie do podjęcia 
intensywniejszych działań w  zakresie 
moich kompetencji. Jest to oczywiście 
moja interpretacja. Nie zgadzam się 
też z  usłyszanym niedawno porówna-
niem całej tej sytuacji do otrzymania 
żółtej kartki. Tak byłoby, gdyby Rada 

Gminy podjęła uchwałę o  nieudzie-
leniu wójtowi absolutorium. A  tak się 
przecież nie stało. 

– Skoro tak by wyglądała żółta kart-
ka, to jak mogłaby wyglądać czer-
wona? 

– Pyta Pan co jest czerwoną kartką? 
Referendum w sprawie odwołania wój-
ta. Dzisiaj na szczęście ten scenariusz 
w ogóle nie wchodzi u nas w rachubę.

– Niedawno został Pan przewod-
niczącym Rady Wielkopolskiego 
Ośrodka Kształcenia i  Studiów Sa-
morządowych. To na pewno prestiż 
dla gminy, ale czy poza prestiżem 
jakąś korzyść, niekoniecznie mate-
rialną, gmina z  tego osiągnie? A  je-
żeli tak, to jaką?

– Dokładnie to stało się dzień po 
sesji absolutoryjnej. I  dzięki tej zbież-
ności terminów mogę mówić o  pew-
nej symbolice. Po pierwsze, gdyby 
Pani Przewodnicząca Rady Gminy 
nie przesunęła o  jeden dzień naszej 
sesji, w  ogóle nie brałbym udziału 
w  walnym zebraniu WOKiSS i  tym 
samym w  wyborach jego nowych 
władz. Po drugie WOKiSS to najlicz-
niejsza i  najstarsza organizacja samo-
rządowa w Wielkopolsce. Moim ocze-
kiwaniem było dostanie się do rady, 
o  objęciu funkcji przewodniczącego 
nie śmiałem nawet myśleć. Wójtowie, 
burmistrzowie i  starostowie biorący 
udział w  głosowaniu uznali, że moje 
wieloletnie doświadczenie jako człon-
ka Rady WOKiSS oraz doświadczenie 
zawodowe i  społeczne, pozwolą mi 
także sprawować funkcję przewodni-
czącego. Cieszę się bardzo z  tej decy-
zji – przede wszystkim traktuję to jako 
wyraz zaufania do mnie i  wysokiej 
oceny naszej gminy, która oczywiście 
oprócz tzw. dobrej prasy i uznania nie 
uzyskuje żadnych profitów, ani uprzy-
wilejowań. 

Rozmawiał Krzysztof Ulanowski

WYWIAD SONDA / REKLAMA

Najważniejszy jest dla 
mnie mandat zaufania 
od mieszkańców
Z wójtem Grzegorzem Wojterą rozmawiamy o dość nieco-
dziennych wynikach głosowań w czasie czerwcowej sesji 
absolutoryjnej, a także o wyniku niedawnych wyborów na 
przewodniczącego Rady  Wielkopolskiego Ośrodka Kształ-
cenia i Studiów Samorządowych.

Na ile nietypowe są wyniki głosowań, które miały miejsce 
podczas sesji absolutoryjnej Rady Gminy Suchy Las?
Bartosz Derech 
wójt Rokietnicy

Czy głosując 
w  sprawie ab-
solutorium w y-
pada się wstrzy-
mać zamiast 
z a g ł o s o w a ć 
przeciw? Rad-

ni mają prawo tak zagłosować, to 
jest po prostu polityka. Wiele osób 
przeciwstawia sobie samorząd i  po-
litykę, ale samorządowcy przecież 
również uprawiają politykę, tyle że 
na szczeblu lokalnym. Choć u mnie 
w  gminie takiej sytuacji akurat nie 

było, a  przynajmniej ja sobie tego 
nie przypominam. Takie w yniki 
głosowań, jakie miały miejsce pod-
czas sesji absolutoryjnej w  Suchym 
Lesie, świadczą o  relacjach pomię-
dzy radą gminy czy miasta a wójtem, 
burmistrzem lub prezydentem. Jako 
gospodarze gmin czy miast mówi-
my, że dla nas najważniejszym wer-
dyktem jest werdykt w yborców i tak 
rzeczy wiście jest, ale na ten werdykt 
rzutuje też współpraca pomiędzy 
osobami reprezentującymi lokalne 
władze. A jak ta współpraca w ygląda, 
pokazują nam uchwały rady gminy 
czy miasta. Przy czym uchwała o wo-

tum zaufania jest bardziej polityczna, 
a  uchwała o  absolutorium powinna 
być bardziej merytoryczna. To dla 
mnie cenne rozgraniczenie. A  w  sy-
tuacji, kiedy opinia R IO i  uchwała 
komisji rewizyjnej są pozyty wne, 
a cała rada nie udziela absolutorium 

– czy to ostatnie głosowanie jest po-
lityczne? Na pewno opinia R IO jest 
dokumentem rzetelnym i jeżeli R IO 
nie ma zastrzeżeń, powinno się mieć 
mocne argumenty przeciwko. Ale 
tu by trzeba zapytać indy widualnie 
każdego radnego – czym się kie-
rował głosując. O  słaby kręgosłup 
mógłbym natomiast podejrzewać 

takiego radnego, który inaczej by 
zagłosował na posiedzeniu komisji, 
a inaczej na sesji. Choć i tu w konkret-
nej sprawie radny być może przedsta-
wiłby jakieś argumenty na swoją obro-
nę. A  co dalej, jakie będą następstwa 
takich, a  nie innych głosowań? Od 
strony formalnej większego problemu 
dla gminy Suchy Las nie widzę, można 
by się natomiast zastanowić nad jej wi-
zerunkiem. Gmina ma dziś duży po-
tencjał, wystarczy spojrzeć chociażby 
na jej możliwości finansowe. Szkoda 
byłoby taki potencjał roztrwonić już 
na początku kadencji. Wójt i  radni 
mogą się różnić, ale przynajmniej 
w  kluczowych kwestiach lepsza jest 
współpraca i  porozumienie. A  to chy-
ba nie jest aż takie trudne. 

Piotr Woszczyk 
zastępca burmistrza  
Obornik

Te wyniki gło-
sowań to zaska-
kująca sprawa, 
bo przecież 
wcześniej Ko-
misja Rewizyjna 
w n i o s k o w a ł a 

o  udzielenie wójtowi absolutorium. 
Przykre, że polityka wkracza tam, 
gdzie powinny zapadać decyzje me-
rytoryczne. Tym bardziej, że wójt 
Grzegorz Wojtera jest wybitnym sa-
morządowcem, od którego wiele się 
nauczyłem, który zasługuje na abso-
lutorium, nie bawi się w  PR, potrafi 
pracować ponad podziałami. Z kolei 
gmina Suchy Las jest wzorem dla 
innych gmin, chociażby w  kwestii 
akcji poligonowej. Przecież dzięki 
tej akcji gmina ma jakieś 20 mln zł 
rocznie w  budżecie więcej. Zresztą 
takich sytuacji można wymienić 
więcej, gdzie cała Polska uczy się od 
wójta Wojtery. Wymienię tu cho-
ciażby Geoforum, Stowarzyszenie 
Metropolia, porozumienie komuni-
kacyjne, strategiczne myślenie o tym, 
jak rozbudować Obornicką, budowę 
parku wodnego... Jako praktyk sa-
morządowy oceniam wójta Wojterę 
bardzo wysoko, w  moim rankingu 
samorządowców polskich zajmuje 
on jedno z  czołowych miejsc. Mam 
nadzieję, że z  całej tej sytuacji nie 
wyniknie w  przyszłym roku jakaś 
rewolta, bo nie będzie służyć to gmi-
nie. Zresztą i  wizerunkowi radnych 
nie służy, jeśli komisja wydaje opinię 
pozytywną, a  potem cała rada de 
facto jest przeciwko. Bo daje to do 
myślenia, czy rzeczywiście wójt jest 
oceniany merytorycznie czy też padł 
ofiarą jakichś prywatnych wypadów. 

Przemysław Polcyn 
były przewodniczący klubu 
Wspólny Poznań 
w Radzie Miasta Poznania 
kadencji 2018-2024

Regionalna Izba 
Obrachunkowa 
to organ nieza-
leżny. Jeśli taki 
organ twierdzi, 
że wszystko jest 
OK, a  radni nie 

udzielają wójtowi absolutorium, za-
stanawiałbym się nad tym, czy takie 
głosowanie jest merytoryczne czy jed-
nak polityczne. Bo takie głosowanie to 
jednak trochę co innego niż krytyka 
szczegółowych rozwiązań budżeto-
wych, że np. wójt powinien wyremon-
tować tę ulicę, a nie tamtą. Oczy wiście 

w  Poznaniu też zdarzało się, że któ-
ryś radny się w głosowaniu nad abso-
lutorium wstrzymał lub był przeciw. 
Przy okazji, warto w tym momencie 
podkreślić, że w  tym głosowaniu, 
gdzie w ymagana jest większość bez-
względna, głosy wstrzymujące mają 
swoje znaczenie, swoją wagę, de fac-
to są głosami przeciw. I radni o tym 
wiedzą, a  przynajmniej wiedzieć 
powinni. Jeśli nie wiedzą, to powin-
ni się w  tej kwestii dokształcić. Bo 
w  innych głosowaniach można cza-
sem nie mieć zdania i się wstrzymać, 
można nie czuć się w jakiejś sprawie 
ekspertem. Jednak w  przypadku 
absolutorium oddanie głosu wstrzy-
mującego uważam za ucieczkę przed 
odpowiedzialnością , za swego ro-
dzaju brak odwagi. A  brak odwagi 
w  przypadku takiego politycznego 
głosowania nie jest godny pochwały. 
Czy natomiast takie w yniki głoso-
wań niosą jakieś zagrożenie dla gmi-
ny? Mam nadzieję, że nie.

Krzysztof Mączkowski 
były radny Rady 
Miasta Poznania

Kiedy zasiada-
łem w  Radzie 
Miasta, niemal 
na pewno nie 
było jeszcze in-
stytucji wotum 
zaufania, nigdy 

natomiast nie doszło do sytuacji, żeby 
nie udzielono prezydentowi absoluto-
rium. Kiedyś się chyba zdarzyło, że 
radni mojego klubu się wstrzyma-
li, ale klub ten nie miał większości 
w radzie, więc nasze wstrzymanie się 
nie miało żadnych skutków. Z  tego 
co rozumiem, w  gminie Suchy Las 
do takiej sytuacji doszło w  związku 
z  tym, że do przegłosowania abso-
lutorium wymagana jest większość 
bezwzględna, której zabrakło. A  sko-
ro tak, to znaczy, że albo zagrały pry-
watne animozje, albo jest to sygnał, 
że relacja między wójtem a  Radą 
Gminy się psuje i może jest to sygnał 
dla wójta, że warto ją naprawić. Mó-
wię tu o  sygnale dla wójta, a  nie dla 
radnych, bo w moim przekonaniu to 
władza wykonawcza ma więcej moż-
liwości proponowania konkretnych 
rozwiązań dla gminy. Nie twierdzę, 
że wójt ma zmieniać swoje poglądy 
na rozwój gminy, ale warto by było 
przynajmniej spróbować pozyskać 
większość radnych. Jeśli bowiem 
wybory na wójta wygrywa jedna stro-
na, a  wybory do rady druga, to moż-
liwości są dwie. Można przez całą 
kadencję toczyć wojnę, ale można 
też przekonywać radnych do swoich 

racji, budować większość w  oparciu 
o swoją wizję rozwoju gminy.

Co ciekawe, podobną sytuację 
jak w  gminie Suchy Las, obserwuję 
też w  innych samorządach. Mówię 
tu o  tym, że z  jednej strony wygrywa 
dany kandydat na wójta czy burmi-
strza, a  z  drugiej większość w  radzie 
zdobywają osoby, które są temu wój-
towi czy burmistrzowi niechętne. 
Zastanawiam się więc nad tym, na ile 
wyborcy podejmują swoje decyzje 
racjonalnie. Bo wyobraźmy sobie, że 
taki układ sił, jaki jest w  Suchym Le-
sie, mamy też w  Poznaniu. Oznacza-
łoby to, że prezydent Jacek Jaśkowiak 
ma przeciwko sobie w  Radzie Miasta 
większość pisowską. Dość nieprawdo-
podobne, nieprawdaż?

Maciej Kozik 
prezes Zarządu 
Wielkopolskiego Ośrodka 
Kształcenia i Studiów 
Samorządowych

Jeżeli chodzi 
o  brak rozstrzy-
gnięcia w  kwe-
stii absolutorium 
dla wójta Grze-
gorza Wojtery, 
to nie znam 

szczegółów, ani powodów, którymi 
kierowali się radni. Nie mieszkam 
w  gminie Suchy Las i  nie będę uda-
wał, że jestem lepiej zorientowany 
od jej mieszkańców. Nie wypowiem 
się więc w  tej sprawie. Jednak z  tego 
co słyszałem, większość radnych nie 
zagłosowała przeciwko uchwale, tyl-
ko się wstrzymała. Zgodnie z prawem 
Rada Gminy to organ decyzyjny, a za-
tem powinna podejmować decyzje 

– na tak albo na nie. Oczywiście usta-
wodawca dopuszcza wstrzymywanie 
się od głosowania, może być ono 
obligatoryjne, a  może też wynikać 
z  sytuacji, która uniemożliwia radne-
mu zorientowanie się w danej sprawie. 
Radnego mogło nie być w  czasie ja-
kiegoś zdarzenia, może mieć za mało 
informacji i  nie wyrobić sobie poglą-
du. Wtedy ma furtkę w postaci głosu 
wstrzymującego się, żeby w  drodze 
wyjątku decyzję podjęli pozostali rad-
ni. Jeśli jednak ponad połowa radnych 
wstrzymuje się podczas głosowania 
nad absolutorium – to jest to jednak 
coś dziwnego. Bo kto ma być najbar-
dziej zorientowany w jaki sposób dzia-
ła wójt czy burmistrz niż rada? Mówię 
to nie jako prezes WOKiSS, ale jako 
osoba prywatna – jeśli rada nie zaj-
muje w  takiej sprawie stanowiska, to 
coś jest nie halo. Mógłbym jeszcze 
zrozumieć, gdyby wstrzymał się jeden 
czy dwóch radnych, ale ośmiu? Czy ci 

radni nie uczestniczyli w  pracach ko-
misji, nie poznali opinii RIO, a wresz-
cie nie rozmawiali z mieszkańcami na 
ten temat?

A  teraz już mówię jako prezes 
stowarzyszenia – z  ogromną przy-
jemnością przyjąłem wybór wójta 
Grzegorza Wojtery na przewodni-
czącego Rady WOKiSS – dokonany 
przez Walne Zgromadzenie i  kole-
gów radnych. Biorąc pod uwagę, że 
stowarzyszenie Wielkopolski Ośro-
dek Kształcenia i  Studiów Samorzą-
dowych jest najstarszym w  Polsce 
stowarzyszeniem zrzeszającym 
samorządy lokalne i  największym 
regionalnym, to wybór Grzegorza 
Wojtery na przewodniczącego Rady 
jest w mojej ocenie bez wątpienia wy-
darzeniem zarówno nobilitującym 
jego, jak i  będącym zaszczytem dla 
gminy Suchy Las. Wójt Wojtera już 
poprzednio reprezentował subregion 
poznański w  Radzie WOKiSS i  dał 
się poznać jako osoba bardzo kon-
kretna, rozważnie działająca, z  du-
żym doświadczeniem w  pracy samo-
rządowej. W Radzie jego głos bardzo 
się liczył, a  należy wziąć pod uwagę, 
że zasiadali tam sami doświadczeni 
samorządowcy. 

Spisał  
Krzysztof Ulanowski   
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My tu się przekomarzamy, 
a chodzi o życie
Czerwcowa sesja Rady Gminy Suchy Las była wyjątkowo 
długa. Po raz kolejny gościem sucholeskiej rady był były 
prezydent Poznania. Dyskutowano na wiele różnorakich 
tematów, a wyniki niektórych głosowań okazały się nader 
zaskakujące.

Na samym początku sesji prze-
wodnicząca Rady Gminy Joanna Pą-
gowska powitała obecnych, a  w  tym 
m.in. Ryszarda Grobelnego, kiedyś 
prezydenta Poznania, a  dziś prezesa 
Fundacji Miasto, która przygotowała 
raport o stanie gminy Suchy Las.

Również na początku sesji radny 
Krzysztof Łączkowski zgłosił projekt 
uchwały w  sprawie rozpatrzenia pety-
cji mieszkańców ulicy Azaliowej i  Pi-
gwowej w  Złotnikach. Wysoka Rada 
jednomyślnie zdecydowała o  dopisa-
niu tego punktu do porządku obrad.

Raport o stanie gminy
Zaraz potem przyjęto protokoły 

z  dwóch sesji: z  25 kwietnia i  7 maja 
2024 r.

Po tej krótkiej rozgrzewce nad-
szedł czas na raport o stanie gminy za 
rok 2023. Jako pierwszy głos zabrał 
wójt Grzegorz Wojtera, który po kilku 
słowach wstępu oddał głos Ryszardo-
wi Grobelnemu. Ten zaś na początku 
swojego wystąpienia zastrzegł, że nie 
zawsze wystarczy wiedza o  prostych 
trendach, przydatne jest także porów-

nanie z  innymi. Mówca przedstawił 
też statystyki, informując np. o  165 
uchwałach przyjętych w zeszłym roku 
przez Radę Gminy czy o  18 260 oso-
bach zamieszkujących gminę pod ko-
niec ubiegłego roku.

– Zawsze warto mówić o mieszkań-
cach, bo to oni są najważniejsi – ocenił 
Ryszard Grobelny. 

Mówca wspomniał też o sprawach 
budżetowych, a  zatem o  dochodach 
ogółem (w 2023 r. ponad 192 mln zł) 
oraz o  wydatkach ogółem (w  tymże 
roku prawie 211 mln zł). Przy okazji 
zwrócił uwagę na wzrost w  ostatnich 
latach wydatków na transport publicz-
ny oraz wydatków na oświatę (w 2023 
r. na oświatę przeznaczono ponad 
64,6 mln zł). Wzrosły również wydatki 
na bezpieczeństwo. Spadły natomiast 
na pomoc społeczną. 

Przedstawiciel fundacji nie ogra-
niczał się jednak tylko do przeszło-
ści. Uprzedził radnych, że czeka ich 
uchwalenie planu ogólnego.

– Nie powinno być z  tym jednak 
problemu, jako że macie państwo do-
bre pokrycie terenu gminy planami 

zagospodarowania przestrzennego – 
dodał tytułem pocieszenia.

No dobrze, a  wspomniane powy-
żej porównanie z innymi?

– Wasza grupa porównawcza 
to w  sumie 141 gmin wiejskich lub 
wiejsko-miejskich, które graniczą 
z  dużymi aglomeracjami – wyjaśnił 
R. Grobelny. – Porównujecie się więc 
państwo z  najlepszymi, z  gminami, 
które najszybciej się rozwijają – zazna-
czył.

Kiedy mówca już skończył, prze-
wodnicząca rady Joanna Pągowska 
zaprosiła zgromadzonych do udziału 
w debacie na temat raportu.

Małe jest piękne
– Panie wójcie, raport przygotowa-

ła fundacja, a  nie firma komercyjna 
– zauważyła radna Joanna Radzięda. – 
Czy w związku z tym nasza gmina nie 
musiała nic zapłacić za raport? 

– Zapłaciliśmy 21 tys. zł – odparł 
krótko wójt Wojtera.

– W raporcie chwalimy się sukcesa-
mi, brakuje mi natomiast w nim infor-
macji o  problemach, z  jakimi mierzą 
się nasze szkoły – zauważyła radna 
Radzięda. – Mam na myśli np. prze-
moc w  szkołach, która w  największej 
mierze dotyczy szkoły w  Chludowie 

– wskazała.
Mówczyni zwróciła też uwagę, że 

w raporcie chwalimy się dwiema spół-
kami gminnymi, które osiągają zyski, 
brak natomiast pochylenia się nad sy-
tuacją spółki LARG.

– W  raporcie pokazujemy stan 
gminy post factum – wyjaśnił wójt. – 
Nie jest to dokument, który służyłby 
poszukiwaniu recept. Taką rolę może 
pełnić np. Strategia oświaty. Co do 
spółek komunalnych natomiast, nie 
są one stricte rozliczane z  zysków, 
mają służyć realizacji zadań gminy. 
Strata nie jest tu takim absolutnym 
obrazem sytuacji. Bardzo chętnie się 
spotkam na oddzielnym spotkaniu 
i omówię sytuacje dotyczące naszych 
spółek – zapewnił.

Włodarz dodał też, że obecnie 
odchodzi się od bardzo obszernych 

opracowań na rzecz bardziej synte-
tycznych, które są przystępniej na-
pisane. Jako przykład podał Poznań, 
który wcześniej zaprezentował raport 
tysiącstronicowy.

– Ostatnio natomiast poznański 
raport miał już tylko ok. 200 stron – 
wskazał.

Radna Sylwia Sawińska powróciła 
do towarzyszącej nam już od wielu se-
sji sprawy skrzyżowania w Złotkowie. 
Jak wiadomo, kwestia ta jest obiektem 
kontrowersji poza wspomnianą radną 
(a  jednocześnie sołtyską Złotkowa) 
a wójtem Wojterą.

– Mam taki postulat, żeby na przy-
szłość w  raporcie znalazły się petycje 
mieszkańców dotyczące spraw waż-
nych, jak to skrzyżowanie właśnie – 
zaproponowała. 

– Pani radna użyła słowa „skrzy-
żowanie” i  słusznie, bo faktycznie 
o  skrzyżowaniu mówimy – pokiwał 
głową wójt.

Radny Krzysztof Łączkowski 
zwrócił uwagę, że w raporcie nie poja-
wiła się kwestia budowy szkoły w Bie-
drusku.

– Ten temat ciągnie się od 50 lat, 
a  pan wójt jest w  urzędzie od 30 lat. 
Trochę kiepsko – skwitował radny. 

Krzysztof Łączkowski zauważył 
też, że niektóre sprawy w  raporcie 
przydałoby się doprecyzować.

– Na przykład pomoc finansową 
dla powiatu poznańskiego – wskazał. 

– Mieszkańcy z  pewnością chętnie by 
się dowiedzieli, o  jakie kwoty tu cho-
dzi – rozłożył ręce.

– Debata trwała dość długo, dzięku-
ję wszystkim za zabranie głosu, mam 
nadzieję, że będziemy rozmawiać 
także na tematy trudne i  osiągniemy 
wspólny konsensus – zakończyła de-
batę na temat raportu przewodnicząca 
Pągowska.

Bez rozstrzygnięcia
Nadszedł czas na głosowanie 

w  sprawie wotum zaufania dla wój-
ta. Wynik okazał się dość ciekawy, 
bo siedmiu radnych głosowało za, 
ośmiu przeciw, nikt natomiast się nie 

wstrzymał.
– Stwierdzam, że podjęta została 

uchwała o  nieudzieleniu wójtowi wo-
tum zaufania – skwitowała przewod-
nicząca rady.

Wójt Grzegorz Wojtera nie sko-
mentował wyników głosowania w  ża-
den sposób, przedstawił natomiast 
sprawozdanie z  wykonania budżetu 
w  roku 2023 r. W  ramach tego spra-
wozdania usłyszeliśmy ponownie – bo 
mówił już przecież o  tym prezes Gro-
belny – że dochody stanowiły kwotę 
ponad 192 mln zł, zaś wydatki – pra-
wie 211 mln zł.

Na co wydawano pieniądze? Tytu-
łem przykładu: na modernizację Stare-
go Baru w Chludowie – ponad 3 mln 
zł, na przebudowę dróg rowerowych 
na ulicach Stefańskiego i  Szkółkar-
skiej – ponad 1,4 mln zł, na budowę ul. 
Kwiatowej w Golęczewie – ponad 1,3 
mln zł, na rewitalizację dworca w Złot-
nikach – ponad 247 tys. zł, a na budo-
wę psiego wybiegu w rejonie Suchole-
skiej i Perłowej – ponad 10,6 tys. zł.

Następnie przewodnicząca rady 
oznajmiła, że nadszedł na przedsta-
wienie sprawozdania finansowego 
gminy Suchy Las za rok 2023. 

– Sprawozdanie jest załącznikiem 
do uchwały, jesteśmy oczywiście przy-
gotowani, ale jeśli można nie odczyty-
wać... – zasugerował wójt Wojtera.

– Jeżeli można choć kilka słów... – 
poprosiła przewodnicząca Pągowska.

Ostatecznie Joanna Bogusz 
z  Urzędu Gminy odczytała sprawoz-
danie, jednak bez prezentacji slajdów 
na tablicy.

Zaraz potem Joanna Bogusz od-
czytała opinię Regionalnej Izby Ob-
rachunkowej w  Poznaniu na temat 
sprawozdania z  wykonania budżetu. 
Opinia ta okazała się pozytywna.

Pozostało jeszcze przedstawienie 
informacji o  stanie mienia komunal-
nego gminy Suchy Las. Tu Joanna 
Bogusz wymieniła rodzaje gruntów, 
które należą do gminy.

Stanowisko Komisji Rewizyjnej 
przedstawił radny Jarosław Dudkie-
wicz. Ponieważ czytał dość długo, po 
jakimś czasie przewodnicząca Joanna 
Pągowska zachęciła go, żeby przeszedł 
do konkluzji.

– Komisja Rewizyjna ocenia pozy-
tywnie wykonanie budżetu i wniosku-
je o  udzielenie wójtowi absolutorium 

– podsumował swoje obszerne wystą-
pienie radny Dudkiewicz.

Tu można dodać, że komisja 
przyjęła swoją ocenę stosunkiem gło-
sów: jeden za, zero przeciw i  czterech 
wstrzymujących się. 

– Bardzo dziękujemy – skłoniła 
tymczasem głową przewodnicząca 

Pągowska. – 35 minut – podliczyła. – 
Rekord na pewno – skomentowała 
nieco kąśliwie.

Pozostała jeszcze jedna istotna 
kwestia – uchwała w  sprawie zatwier-
dzenia sprawozdania finansowego 
i  sprawozdania z  wykonania budżetu. 
I  tu wynik głosowania okazał się jesz-
cze dziwniejszy – siedem osób gło-
sowało za, nikt nie głosował przeciw, 
natomiast osiem osób wstrzymało się. 

Zaraz potem głosowano w sprawie 
absolutorium dla wójta. I znów wynik 
był identyczny – siedem za, zero prze-
ciw i osiem wstrzymujących się.

Już po sesji zapytaliśmy o  ten wy-
nik Michała Przybylskiego, doświad-
czonego samorządowca, wielolet-
niego radnego, a  sześć lat temu także 
konkurenta Grzegorza Wojtery w  wy-
borach na wójta Suchego Lasu.

– Czy wynik nad absolutorium 
dla wójta był dziwny? Raczej nie, bo-
wiem był konsekwencją stanowiska 
KR. Rada udziela absolutorium bez-
względną, ustawową większością 
głosów. Czyli ośmioma głosami za 

– podkreśla w  rozmowie z  nami M. 
Przybylski.  

– Stwierdzam, że rada nie dokonała 
rozstrzygnięcia w  przedmiocie udzie-
lenia wójtowi absolutorium za rok 
2023 – podsumowała przewodniczą-
ca Joanna Pągowska.

I ogłosiła piętnastominutową prze-
rwę.

Kropka nad „i”
Zaraz po przerwie Wysoka Rada 

zajęła się miejscowym planem zago-
spodarowania przestrzennego Golę-
czewo – Złotkowo – teren aktywiza-
cji gospodarczej, część pierwsza. Po 
kolei głosowano w sprawie dziewięciu 
uwag do planu – nieuwzględnionych 
lub tylko częściowo uwzględnionych 
przez wójta. Uwagi te radni po kolei 
jednomyślnie odrzucali. Chwilę po-
tem przyjęli cały plan – również jed-
nomyślnie.

Nadszedł czas na zmianę uchwały 
budżetowej na rok 2024. Najpierw 
głosowano w sprawie złożonych przez 

wójta autopoprawek. W  pierwszej au-
topoprawce chodziło o  wykreślenie 
zadania dotyczącego OSP w Golęcze-
wie. I w tym przypadku Wysoka Rada 
jednomyślnie zagłosowała za. W  ko-
lejnej autopoprawce chodziło tylko 
o  zmianę nazwy zadania – radni jed-
nomyślnie zagłosowali za. Podobnie 
przyjęto kolejne dwie autopoprawki.

Następnie w  imieniu komisji fi-
nansów głos zabrała radna Sylwia 
Sawińska, która poinformowała, że 
komisja dyskutowała m.in. w  sprawie 
sygnalizacji świetlnej w Złotkowie. Na 
ten sam temat wypowiedział się rów-
nież wójt Grzegorz Wojtera.

– Wiemy, jaka jest opinia niektórych 
z państwa na temat tej inwestycji, która 
jest wykonana – podkreślił. – Potrzeba 
tylko postawić kropkę nad „i” – dodał. – 
Miałem nadzieję, że rada znajdzie czas, 
żeby zapoznać się ekspertyzą w  tak 
ważnej dla gminy sprawie. Dodam, że 
mówimy tu o  inwestycji, która moim 
zdaniem jest bardzo, bardzo potrzebna 
dla mieszkańców Złotkowa. 

– Z  tego skrzyżowania mają też 
korzystać przedsiębiorcy – zauważył 
radny Michał Wojtyna. – Czy była 
z  nimi podjęta jakaś dyskusja? – za-
ciekawił się.

Sołtyska Złotkowa Sylwia Sawiń-
ska odparła, że rozmawiano z  niektó-
rymi przedsiębiorstwami, jak chociaż-
by z firmą BOWA.

– Jestem trochę zdziwiona, bo po-
jawiają się głosy, że chcemy wrócić 
do koncepcji skrzyżowania, dlaczego 
więc mamy to przeciągać o  miesiąc? 

– zapytała radna Wiesława Prycińska. 
– Będziemy blokować kolejnego przed-

siębiorcę u nas w gminie... – westchnę-
ła. – Jeżeli chcemy iść dalej w  tym 
kierunku, to gratuluję – pozwoliła 
sobie na gorzką ironię, sugerując jed-
nocześnie, że przedsiębiorcy mogą 

„uciec” do innej gminy. – A  jeśli cho-
dzi o  światła, to my się tu przekoma-
rzamy, ale stawiamy na szali ludzkie 
życie – wskazała.

W tym momencie przewodnicząca 
Joanna Pągowska ogłosiła pięciomi-
nutową przerwę.

Lasy pozwolą na drzewa?
Zaraz po przerwie głos zabrała 

zastępczyni wójta Ilona Ciok, któ-
ra spytała radnej Joanny Radziędy 
o  jej wniosek budżetowy dotyczący 
wsparcia straży pożarnej z  Zieląt-
kowa. Radna uważa, że przyczepa 
specjalistyczna nie nadaje się już do 
użytku i trzeba ją wymienić.

– Moje zdziwienie związane z  dzi-
siejszym wnioskiem wzięło się stąd, 
że strażacy dotąd nie wspominali 
o  zapotrzebowaniu na przyczepę spe-
cjalistyczną – wyjaśniła Ilona Ciok. – 
A mieli możliwość zgłoszenia wniosku 
o dofinansowanie.

– Przyczepa ma już około ośmiu 
lat i  za mały udźwig, żeby przewozić 
wszelkie niezbędne strażakom akce-
soria – podtrzymała swoją ocenę rad-
na Radzięda.

Zastępczyni wójta zapytała też rad-
nego Grzegorza Słowińskiego o  ulicę 
Pagórkową w Złotnikach.

– Bo tam, gdzie jest zasiana trawa, to 
już jest teren nie nasz – wyjaśniła.

– Zdaję sobie sprawę, że to jest teren 
Lasów Państwowych, ale jeśli urząd 
zwróci się do Lasów, to z  pewnością 
otrzyma zgodę na zasadzenie drzew – 
wyraził przekonanie radny.

– Czy da się wniosek zrealizować 
czy nie, to się okaże. Głosujemy – za-
rządziła przewodnicząca Joanna Pą-
gowska.

Wysoka Rada była tu podzielona, 
ale też wynik głosowania był jasny: 
osiem głosów za wnioskiem, a siedem 
przeciw.

Identycznie głosowano w  sprawie 
wniosku radnej Radziędy o 75 tys. zł na 
nową przyczepę specjalistyczną dla stra-
ży pożarnej. Czyli wniosek przeszedł.

W  dalszej kolejności zajęto się 
zmianą Wieloletniej Prognozy Finan-
sowej na lata 2024 – 2042. Tu nie było 
kontrowersji, jednomyślnie przyjęto 
zarówno autopoprawkę wójta, jak 
i całą uchwałę.

Jednomyślnie głosowano też 
w  sprawie dotacji na wymianę poza-
klasowych źródeł ciepła na źródła eko-
logiczne.
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Wójt Grzegorz Wojtera wyjaśnił, że w raporcie 
pokazany jest stan gminy post factum

Zastępczyni wójta Ilona Ciok nie do 
końca zrozumiała po co spotkanie 
w sprawie świetlicy i polany

Przewodnicząca Joanna Pągowska 
zaprosiła do dyskusji w sprawie raportu

Radna Wiesława Prycińska obawia się, że 
przedsiębiorcy uciekną do innej gminy

Radna Joanna Radzięda 
zapytała o koszty raportu

Radny Jarosław Dudkiewicz przedstawił 
stanowisko Komisji Rewizyjnej

Radny Kacper Czaczyk opowiedział 
o spotkaniu komisji porządku publicznego 

z przedstawicielami służb mundurowych

Radny Michał Wojtyna pytał, 
czy o skrzyżowaniu w Złotkowie 
rozmawiano z przedsiębiorcami

Radna Sylwia Sawińska chciałaby, żeby 
w raporcie było miejsce dla petycji mieszkańców
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Nadszedł wreszcie czas na punkt 

dotyczący petycji mieszkańców Aza-
liowej i  Pigwowej w  Złotnikach. Rad-
ny Krzysztof Łączkowski wyjaśnił, 
że chodzi o  kwestię bezpieczeństwa, 
a konkretnie o oświetlenie tych ulic.

W  tym przypadku Wysoka Rada 
się podzieliła. 10 radnych zagłosowało 
za rozpatrzeniem petycji, nikt nie był 
przeciw, ale pięć osób się wstrzymało.

Zaraz potem radni kolejno i jedno-
myślnie przyjęli plany pracy poszcze-
gólnych komisji Rady Gminy. 

Pylony ruszyły
W  ramach punktu pod nazwą „In-

formacje” jako pierwsza zabrała głos 
zastępczyni wójta Ilona Ciok, która 
powiedziała m.in. o  przetargach na 
budowę sali gimnastycznej przy Szko-
le Podstawowej nr 1, na budowę ka-
nalizacji sanitarnej w  Golęczewie, na 
przebudowę ulicy Czołgowej w  Złot-
nikach. Wspomniała również o  tabli-
cach informacyjnych, które staną przy 
pomnikach przyrody, a także o drodze 
rowerowej wzdłuż ulicy Obornickiej 
w Złotnikach. 

– Rozpoczęły się też prace związa-
ne z remontem pylonów w Biedrusku 

– napomknęła mówczyni.
Przypomnijmy, że o  wspomnia-

nych pylonach jeszcze w  poprzedniej 
kadencji niejednokrotnie mówił rad-
ny z Biedruska Radosław Banaszak.

Tenże Radosław Banaszak, tym 
razem w  roli wiceprzewodniczącego 
rady, poinformował zgromadzonych 
o  liście pracowników firmy Toyota 
Ukleja, którzy pytali o  trwające prace 
budowlane w  rejonie ulicy Obornic-
kiej.

– Pracownicy tej firmy są w  skom-
plikowanej sytuacji, mają utrudnioną 
możliwość wyjazdu – pokiwał głową 
wójt Wojtera. – Chcemy rozwiązać 
ten problem firmy, dostępu do krzy-
żówki. I  to nie jakoś prowizorycznie 

– zapewnił.
W  ramach informacji przewodni-

czących poszczególnych komisji, głos 
zabrała m.in. Sylwia Sawińska, szefu-
jąca Komisji Budżetu, Finansów i Roz-
woju Gospodarczego.

– Zajmowaliśmy się opiniowaniem 
uchwał na dzisiejszą sesję – poinfor-
mowała krótko.

Kacper Czaczyk, przewodniczą-
cy Komisji Porządku Publicznego, 
Ochrony Środowiska i  Spraw Ko-
munalnych, powiedział krótko m.in. 
o spotkaniu członków komisji z przed-
stawicielami służb mundurowych.

Głos zabrała także Joanna Radzię-
da, szefująca Komisji Oświaty, Kultu-
ry Sportu i  Spraw Społecznych, która 
wspomniała m.in. o współpracy z orga-

nizacjami społecznymi z terenu gminy. 
– Spotkaliśmy się też z panią wice-

dyrektor Centrum Kultury i  Biblio-
teki Publicznej – dodała. – Omówi-
liśmy sprawozdanie finansowe za 
ubiegły rok.

Radna powiatowa Anna Ankie-
wicz zrelacjonowała krótko, co się 
działo podczas sesji Rady Powiatu.

– Udzielono wotum panu staro-
ście i  zarządowi, a  poza tym przyjęto 
ważną dla nas uchwałę o  przyznaniu 
środków na zintegrowany węzeł prze-
siadkowy – zwróciła uwagę radna. – 
Łącznie otrzymamy ponad 8 mln zł, to 
bardzo duże, 80-procentowe wsparcie 

– zaznaczyła.

Kostka bardzo zarośnięta
W  ramach interpelacji i  zapytań 

radny Krzysztof Łączkowski wspo-
mniał o własnej interpelacji w sprawie 
wody w zalewie.

– Panie wójcie, dziękuję za odpo-
wiedź, za bogatą kolekcję dokumen-
tów, jednak w  sprawie sytuacji w  zale-
wie, który regularnie odwiedzam, nic 
się nie zmieniło, a szkoda – skonstato-
wał z goryczą.  

W ramach wolnych głosów i wnio-
sków radna Joanna Radzięda zapytała 
o projekt kanalizacji deszczowej i pro-
jekt drogowy we wschodniej części 
Suchego Lasu.

– Chciałam zapytać na jakim 
jesteśmy etapie? Chciałabym też 
wiedzieć, jak wygląda budowa ulicy 
Leśnej w  Suchym Lesie i  boiska do 
koszykówki na terenie aktywnej edu-
kacji? – zadawała kolejne pytania. – 
A czwarta rzecz, to w czyim zarządzie 
jest boisko w  Chludowie? Bo pojawi-
ły się głosy, że to boisko będzie przez 
całe wakacje zamknięte. Mieszkańcy 
Chludowa nie są zachwyceni taką 
możliwością i wcale im się nie dziwię, 
bo nie po to przecież je remontowali-
śmy – zżymała się.

– Część drogowa inwestycji jest 
w  tej chwili na ukończeniu – odparła 
zastępczyni wójta Ilona Ciok. – Ale 
co pani radna miała na myśli mówiąc 
o  budowie ulicy Leśnej, bo chyba nie 
mamy takiego zadania? – nie kryła 
zdziwienia. – Mieliśmy projekt budo-
wy ścieżki rowerowej, ale nie będzie-
my go dalej procedować.

Jeśli chodzi zaś o boisko w Chludo-
wie, jest ono zarządzane przez GOS, ale 
udostępniane przez dyrekcję szkoły.

– Powiem szczerze, że nie słysza-
łam, żebyśmy mieli jakoś ograniczać 
dostęp do boiska w  okresie wakacji 

– wyraziła zaskoczenie urzędniczka. 
– Może poprosiłabym o  źródło tych 

informacji?
– Informacja wpłynęła do mnie 

od jednego z  uczestników zebrań 
związanych z  parafiadą – odparła 
radna Radzięda. – Chciałam właśnie 
zweryfikować, czy to wiarygodna in-
formacja czy plotka – sumitowała się. – 
Natomiast co do Leśnej, to składałam 
wniosek dokładnie o  przebudowę tej 
ulicy. Ścieżki rowerowe były kwestią 
opcjonalną – tłumaczyła.

– To mnie pani troszkę zaskoczyła 
– nie taiła Ilona Ciok. – Odpowiem po 

sesji. Podobnie zresztą jak w  sprawie 
boiska do koszykówki. 

Radna Sylwia Sawińska zapytała 
o chodniki w Złotkowie.

– Bo kostka jest bardzo zarośnięta 
trawą – wskazała.

– W przypadku jakichkolwiek uwag 
co do stanu nawierzchni chodników, 
to do mienia komunalnego – podpo-
wiedziała zastępczyni wójta. – To jest 
właściwe miejsce, żeby takie spostrze-
żenia zgłaszać.

Kto sypie gruz?
Głos zabrał też Michał Przybylski, 

do niedawna radny gminny, a  w  tej 
kadencji obecny na sesji w charakterze 
przewodniczącego Zarządu Osiedla 
Złotniki Osiedle.

– Chciałem wrócić jeszcze do kwe-
stii tzw. skrzyżowania w  Złotkowie. 
Pan wójt wspomniał o raporcie na ten 
temat. Proszę mi powiedzieć, o jaki ra-
port konkretnie chodzi? Bo nie wyklu-
czam, że był to raport przygotowany 
na etapie projektowania, a nie budowy 
właściwej – podsunął możliwość.

Przewodniczący Przybylski zapy-
tał też o  wysypisko przy ulicy Obor-
nickiej, nieopodal Pawłowickiej.

– Ktoś wysypał gruz dokładnie 
w  miejscu, gdzie widnieje napis „Za-
kaz wysypywania gruzu” – nie krył 
wzburzenia. – Nie mam pewności, kto 
teraz jest najemcą tego placu. Czy pan 
w  ogóle o  tym wie, a  jeśli tak, czy za-
mierza pan z tym coś zrobić czy może 
ma tym zająć się tym Zarząd Osiedla?

Na koniec mówca zapytał o  skrzy-
żowanie Pawłowickiej i Obornickiej.

– Na stronie internetowej wisi pro-
jekt, który nie zakłada skrzyżowania 
z  ruchem okrężnym – zwrócił uwagę. 

– Czy nastąpiła jakaś zmiana?
 – Jeżeli chodzi o wysypisko, to są 

dwa takie miejsca, jedno dość stare, 
drugie świeże – odparła zastępczyni 
wójta Ilona Ciok. – W  pierwszym 
przypadku jest umowa do marca 2025 
r. W  drugim przypadku też mamy 
umowę i wniosek wykonawcy realizu-
jącego naszą inwestycję na składowa-
nie gruzu. I on ma podpisaną umowę 
bodaj do 17 lipca br. Ale podjęliśmy 
z panem wójtem decyzję, żeby umowy 
nie przedłużać, ani też nie wynajmo-

wać tego placu kolejnym osobom, któ-
re by tam mogły składować podobny 
urobek – wyjaśniała.

Wójt Grzegorz Wojtera w ypo-
wiedział się natomiast na temat ra-
portu dotyczącego skrzyżowania 
w Złotkowie.

– To jest odrębny raport na potrze-
by tej dyskusji, rozważań, analiz – wy-
jaśnił. – Nie jest to raport, o  którym 
pan mówił. 

Łąka, polana i świetlica
Zaraz potem, w  odpowiedzi na 

pytanie radnego Kacpra Czaczyka, za-
stępczyni wójta Ilona Ciok podzieliła 
się ze zgromadzonymi swoją wiedzą 
na temat Sucholeskiej Łąki. 

– Łąka jest ogólnie dostępna, ale nie 
jest to jedyna jej funkcja – rozpoczęła 
urzędniczka. – Pełni ona bowiem rów-
nież funkcję retencyjną, co jest istotne 
w przypadku większych opadów – za-
znaczyła.

Radny Robert Rozwadowski po-
prosił o wykoszenie wybiegu dla psów.

– Bo małych piesków już praktycz-
nie nie widać – uśmiechnął się.

– Wiem, że jest późno, ale chciała-
bym zgłosić sprawę świetlicy na osie-
dlu Grzybowym, bo tam są ciągłe pro-
blemy – zabrała głos przewodnicząca 
Joanna Pągowska. – A przecież mamy 
gminną działkę, czyli polanę w  lesie. 
Proponuję, panie wójcie, spotkać się, 
może w sierpniu, i o tym porozmawiać. 
Pochylmy się nad tą kwestią, zasta-
nówmy się nad tą lub  inną lokalizacją. 
Bo to zapewne nie stanie się ot, tak so-
bie, na polanie zapewne trzeba będzie 
wywołać plan...

– Proszę o doprecyzowanie tematu 
spotkania, bo chyba do końca nie zro-
zumiałam? – dopytywała zastępczyni 
wójta.

– Chodzi o spotkanie... – rozpoczę-
ła znów pani przewodnicząca.

– Celem? – Ilona Ciok pokazała, że 
lubi konkrety.

– ...postawienia świetlicy konte-
nerowej, bo to faktycznie może nie 
wybrzmiało – sumitowała się Joanna 
Pągowska.

– Wszyscy wiemy, że Grzybowe 
lubi konsultować, to może konsultuj-
my takie pomysły wcześniej – popro-
siła radna powiatowa Anna Ankie-
wicz. – Bo może się okazać, że polana 
jest bardziej cenna niż świetlica. Tak 
zresztą podejrzewam, że jest bardziej 
cenna – nie ukrywała.

Takich i  innych tematów zgłasza-
no jeszcze bardzo dużo, ale gdybyśmy 
chcieli wspomnieć tu o  wszystkich, 
relacja z  sesji musiałaby zająć całą ob-
jętość numeru.

Krzysztof Ulanowski

Z SESJI RADY GMINY

Pobierz aplikację Suchy Las – jestem stąd

Wszystko załatwisz przez Internet

Zadzwoń do nas
+48 61 8926-287

Napisz do nas
kartamieszkanca@suchylas.pl

Szeroka reklama
– nowi klienci dla Twojej firmy

Do 50% taniej
na produkty i usługi u Partnerów

Atrakcyjne profity

Wójt Gminy Suchy Las ogłasza  
drugi przetarg ustny nieograniczony

na sprzedaż zabudowanej 
nieruchomości położonej 

w Suchym Lesie

Adres i oznaczenie  
geodezyjne

Powierzchnia  
łącznie

Cena  
wywoławcza

Wysokość 
wadium

Suchy Las, 
ulica  W. Bogusławskiego
Arkusz mapy – 8
Obręb – Suchy Las
KW – PO1P/00090293/1
działki – 1103/1, 1104

1060 m2 799.000,00 zł 80.000,00 zł

Przetarg odbędzie się dnia 5 września 2024 r. (czwartek) 
o godzinie 11.00 w sali 105 (I piętro) Urzędu Gminy Suchy 
Las przy ulicy Szkolnej 13.

Pełna treść ogłoszenia dostępna jest na stronie inter-
netowej Biuletynu Informacji Publicznej: bip.suchylas.pl -> 
Nieruchomości przeznaczone do sprzedaży i dzierżawy -> 
Ogłoszenia o przetargach. 

Dodatkowych informacji udziela:
Urząd Gminy Suchy Las
Wydział Nieruchomości i Planowania Przestrzennego
pok. 107, tel. 61 8926 296; pok. 108, tel. 61 8926 291

>> c.d. Gminne gadżety i książki 
polecają się w Super Kiosku

Szukasz pouczającej lektury na wakacje, chciałbyś jako 
lokalny patriota wywiesić przed domem gminną flagę, 
a może przydałaby się tobie torba, parasol z logotypem 
gminy? Jeśli tak, to zapraszamy do Super Kiosku – Salonu 
Prasowego w Suchym Lesie, który mieści się pod adresem 
Nowy Rynek 7.

W  Super Kiosku już od czerwca 
w sprzedaży dostępne są dwie publika-
cje. „Ilustrowane dzieje gminy Suchy 
Las” – w książce tej czytelnicy znajdą 
historie miejscowości, które istnieją 
do dziś, informacje o miejscowościach 
odłączonych od gminy oraz o  tych, 
które przestały istnieć, a  także lokal-
ne legendy czy biogramy zasłużonych 
mieszkańców.

Jej atutem jest także piękna opra-
wa – szty wna okładka, kredow y 
papier. Całość opatrzona została 
profesjonalnie w ykonanymi zdję-
ciami, oryginalnymi grafikami i  ilu-
stracjami oraz starymi, niezw ykle 
wartościow ymi pocztówkami. Uwa-
ga! „Ilustrowane dzieje gminy Suchy 
Las” dostępne są także w postaci au-
diobooka. 

„Monografia cmentarza parafial-
nego w Chojnicy”, to z kolei publika-
cja o  najstarszej zachowanej katolic-

kiej nekropolii w  gminie Suchy Las, 
znajdującej się na terenie poligonu 
wojskowego Biedrusko. Książka sta-
nowi pokłosie długich poszukiwań 
i  kwerend archiwalnych. Autorzy, 
poza danymi pochodzącymi z  ma-
teriałów archiwalnych, uwzględnili 
w  swojej pracy również przekazy 
ustne i  wspomnienia od osób zwią-
zanych z  ludźmi pochowanymi na 
cmentarzu w  Chojnicy. Część książ-
ki stanowią zdjęcia nagrobków, któ-
re przetrwały do dzisiaj.

Zapraszamy do zakupu książek, 
audiobooka oraz gminnych ma-
teriałów promocyjnych. W  Super 
K iosku – Now y Rynek 7 można na-
być: f lagę gminy, proporczyk oraz 
przypinki z  herbem gminy, parasol, 
torbę bawełnianą, torbę termoizola-
cyjną , bidon oraz saszetkę na ramię 
z logotypem gminy. 

Życzymy udanych zakupów.
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– Bardzo się cieszę, że zdecydowali-
śmy się na odnowienie tego wspaniałe-

go zabytku oraz utworzenie instytucji, 
która zajmuje się dziedzictwem kultu-

rowym i kulinarnym naszego regionu. 
To miejsce tętni życiem i  mieszkańcy 
bardzo chętnie korzystają z jego oferty. 
Praktycznie co tydzień odbywa się tu 
koncert, trwają spotkania z  ciekawy-
mi ludźmi, działa także kino letnie. To 
również miejsce szkoleń, konferencji, 
spotkań biznesowych czy rodzinnych. 
Co warte podkreślenia, na wiele wy-
darzeń kulturalnych wstęp jest wol-
ny – mówił Jan Grabkowski, starosta 
poznański.

Goście mogli się sporo dowiedzieć 
o  najbliższym otoczeniu Skrzynek, 
o  turystycznych atrakcjach okolicy 
czy o tym, że warto poznawać lokalne 
smaki. Każdy znalezł tutaj coś dla sie-
bie: od pasjonatów pszczelarstwa czy 
poznańskiej gwary po miłośników 
architektury. Atrakcji nie zabrakło 
i  dla starszych, i  dla młodszych. Tra-
dycyjnie na sznurku rozwieszonym 
pomiędzy drzewami dworskiego 
parku powstała galeria prac małych 
artystów, którzy z  zapałem koloro-
wali obrazki kojarzące się z  wakacja-

mi. Swoje umiejętności w  tworzeniu 
mydełek, biżuterii czy drobnych bi-
belotów ćwiczyli też na warsztatach 
przygotowanych przez lokalne rze-
mieślniczki. Niejeden uczestnik wy-
darzenia wizytę w  Skrzynkach koń-
czył też z  wyśmienitym domowym 
chlebem, porcelanowym kubkiem, 
kolczykami czy przyjemnie chłodną 
lemoniadą z  lawendy. Były też inne 
niespodzianki.

– Mieszkańcy byli zachwyceni 
występem młodych członków po-
znańskiego zespołu Poligrodzianie, 
a  nogi same rwały się do tańca także 
przy klasykach zespołu Alpaka Band 

– podsumował Jan Babczyszyn, dyrek-
tor Instytutu Skrzynki. – Serdecznie 
zapraszamy na kolejne wydarzenia 
muzyczne. Gości, którzy w  weekendy 
przyjadą do restauracji czy kuchni gril-
lowej zachęcamy, by odwiedzili bieżącą 
wystawę fotografii w  Galerii Skrzynki 
oraz Salę Pamięci i Tradycji znajdujące 
się w przyziemiu obiektu – dodał.

Oprac. KK

 WYDARZENIA / REKLAMA 

Skrzynki mają roczek
Instytut Skrzynki, samorządowa instytucja kultury, zadbała 
o to, by tegoroczne wakacje rozpocząć z przytupem, udo-
stępniając mieszkańcom metropolii podwoje zrewitalizowa-
nego przez powiat poznański zespołu dworsko-parkowego 
w gminie Stęszew.

Sprzyjają temu questy – gry tere-
nowe, podczas których należy rozwią-
zywać zadania i  zagadki, a  na końcu 
odkryć skrzynię skarbów z  tajemni-
czą pieczęcią. Takie miejsca znajdują 
się również w  powiecie poznańskim, 
w  tym w  Biedrusku, Chludowie czy 
Golęczewie. 

„Wśród parkowej przyrody i  polo-
dowcowej przygody” to nowa trasa na 
terenie Wielkopolskiego Parku Naro-
dowego. Na jej otwarcie przybyło po-
nad 150 osób: rodziny z dziećmi, mło-
dzież, seniorzy. Wydarzenie wsparł 
powiat poznański. Na uczestników 
czekała skrzynia skarbów z pieczęcią, 
tradycyjnie kończąca questowe zma-

gania. Koło fortuny podpowiadało, 
jakie nagrody trafią do zw ycięz-
ców. Najmłodsi uczestnicy mogli 
także wziąć udział w  zabawach 
edukacyjnych. Imprezę zakończy-
ło wspólne ognisko. 

Ulotki z  treścią gry w  formie 
plików PDF można samodzielnie 
wydrukować ze strony www.region-
wielkopolska.pl/questy. Informacje 
o konkursie, który trwa do 31 sierpnia, 
znajdują się na regionwielkopolska.
pl/konkurs-wakacje-z-questami/ 

Zachęcamy także do zabawy  
„Na tropie skarbów”. Szczegóły na 
www.powiat.poznan.pl

Oprac. KK

Co w Skrzynkach słychać?
  sobota, 27 lipca, godz. 19.00: ŁADA GORPIENKO – Ballady krakow-

skich piwnic – Okudżawa i pieśni żydowskie
  sobota, 3 sierpnia, godz. 19.00: STREFA ZERO – Tribute to KORA 

i piosenki Maanamu
  sobota, 10 sierpnia, godz. 19.00: GOOD STAFF – Bez kochania trud-

no – polski folk na jazzowo
  niedziela, 11 sierpnia, godz. 15.00: zespoły folklorystyczne świata 

w ramach edycji międzynarodowej XVII Festiwalu Sztuki Ludowej 
(wstęp wolny)

  sobota, 17 sierpnia, godz. 19.00: SZYMON GĄDA – Krawczyk – Wo-
decki – Krajewski

  sobota, 24 sierpnia, godz. 19.00: KATARZYNA TAPEK – Lata 20., lata 30.
  sobota, 14 września, godz. 16.00 SoundLovers – Przebojowe 

Skrzynki (wstęp wolny).

Szczegółowe informacje oraz bilety dostępne na stronie www.dworskrzynki.pl

Wypoczynek z questami
Wakacje sprzyjają aktywnemu wypoczynkowi, który 
może też być dobrą okazją do poznania ciekawych miejsc 
w naszym regionie. 
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Jak Ewa Korek i jej wesoła 
drużyna śmiechem 
zdobyli Turcję
Na wakacje na południu gorącej Turcji wybrała się część 
zaprzyjaźnionego z naszym „Magazynem” klubu Morsy 
Złotniki. Nasze morsy bynajmniej się na śródziemnomor-
skiej plaży nie nudziły. Więcej – wciągnęły do wspólnej 
zabawy nawet miejscową ludność.

Co mogą robić morsy nad mo-
rzem? Wiadomo, morsować. No, ale 
jeśli mamy już prawie lato, a  morze 
należy do mórz ciepłych? 

Morsowanie 
w ciepłym morzu

A co to niby przeszkadza? Ewa Ko-
rek i  jej koleżanka Anna Maszek zało-
żyły zimowe czapki z napisem „Morsy 
Złotniki” i  już wyglądały w  lazurowej 
wodzie Morza Śródziemnego niczym 
w lutym w Mielnie nad Bałtykiem.

– Wprawdzie inni plażowicze pa-
trzyli na nas trochę dziwnie, no ale 
cóż – puszcza oko Ewa. – Co ciekawe, 
w tych czapkach wcale nie było nam za 
ciepło, jakby włóczka chroniła przed 
palącym słońcem – zastanawia się już 
całkiem serio.

– Kto w  ogóle wpadł na pomysł, 
żeby w  czerwcu wykąpać się w  cie-
płym morzu w  zimowych czapkach? 

– pytam.
– Pomysł był nasz wspólny – za-

pewnia Ewa (być może rozsądnie nie 
chce brać całej odpowiedzialności na 
siebie). – W końcu wszyscy mamy źle 
w  głowach – z  uśmiechem cytuje żar-
tobliwą piosenkę Elektrycznych Gitar. 

Na późnowiosennym morsowaniu 
w  Morzu Śródziemnym bynajmniej 
się żarty i wesołe przekomarzania nie 
skończyły. Jak już wyżej wspomnie-
liśmy, złotnickie morsy są z  naszym 

„Magazynem” mocno zaprzyjaźnione. 
Nic dziwnego zatem, że kilka egzem-
plarzy miesięcznika poleciało z  nimi 
również do dalekiej Turcji. I  tam na 
plaży w  lekturze naszego poczytnego 
czasopisma zagłębiła się cała czwórka 

morsów: Ewa i  Stanisław Korek oraz 
Anna i  Tomasz Maszek. Zresztą nie 
tylko oni, bo nasze gazety do rąk wzię-
ło też dwóch tureckich ochroniarzy.

Ktoś powie, że wcale nie czytali, 
tylko udawali, żeby zrobić przyjem-
ność dwóm uroczym Polkom, a może 
zresztą również i  dwóm przystojnym 
Polakom. Ale spójrzcie, proszę, uważ-
nie na zdjęcie – jeden z  ochroniarzy 
może i  chciał być tylko grzeczny, ale 
drugi wygląda na kogoś, kto rzeczywi-
ście jest mocno pochłonięty lekturą! 
Może towarzyska pogawędka z  pol-
ską ekipą pomogła mu choć odrobi-
nę podłapać nasz język? Wprawdzie 
polski język ponoć niełatwy, ale Turcy 
przecież słyną ze swoich językowych 
zdolności. 

Swoją drogą, może i  dobrze, że 
Turcy nie mieli pojęcia, że Tomasz ma 
ksywkę Posejdon. W końcu Posejdon 
to grecki bóg, a  przyjaźń pomiędzy 
Turkami i Grekami jest – no cóż – ra-
czej szorstka. Taka historia.

Podwodna czytelnia
No dobrze, a ten plażowy spektakl 

czytelniczy czyim był pomysłem? 
Może Anna, która akurat obchodziła 
tego dnia swoje urodziny, zrobiła sobie 
taki nietypowy prezent?

– Pomysł był Ewy – zaprzecza 
Anna Maszek. – I w ogóle niezwiąza-
ny z moimi urodzinami – dodaje dla 
pewności. – Niemniej my wszystkie 
Ewy pomysły realizujemy z  ochotą – 
zapewnia gorąco.

Żarty żartami, ale kiedy wrzucili-
śmy zdjęcia z  tej plażowej lektury na 
Facebooka, zaraz ktoś zaczął sarkać, że 

co to za morsy, które ograniczają się do 
przeglądania gazety na suchym lądzie, 
że dlaczego nie w wodzie?

Stanisławowi Korkowi nie trzeba 
było tego dwa razy powtarzać. Na 
nogi założył płetwy, do rąk wziął nasz 

„Magazyn”, wszedł na pomost i – wciąż 
zatopiony w  lekturze – wskoczył 
w  błękitną toń Morza Śródziemnego. 
Lekturę kontynuował nawet poniżej 
lustra wody, na co są dowody.

Tymczasem kolejnego dnia nasz 
„Magazyn” wraz z wesołą czeredką do-
tarł na wyspę Suluada. Nie, nie, Stani-
sław nie popłynął z nim wpław. Pływa 
dobrze, ale 40 km wpław to jednak 
dość sporo. Cała ekipa udała się na wy-
spę stateczkiem. I nasz „Magazyn” też.

Krzysztof Ulanowski
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Stanisław Korek oddaje się lekturze nawet pod wodą 

Nasz ,,Magazyn” czytają 
nawet tureccy ochroniarze Zaczytani na stojąco Stanisław Korek i Tomasz Maszek

Ewa Korek i Anna Maszek czytają artykuł o morsach 

Morsować można nawet późną wiosną w ciepłym morzu
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Pomimo odrobinę chaotycz-
nej pogody, z  prażącym słońcem 
i  chwilow ymi deszczami, na Dni 
Gminy przybyły tłumy. Już od go-
dziny dwunastej mieszkańcy mogli 

uczestniczyć w  foodstivalu i  skosz-
tować najróżniejszych dobroci oraz 
odwiedzać liczne stanowiska oferu-
jące usługi i atrakcje dla wszystkich 
zainteresowanych. Na koncert trze-

ba było poczekać do godzin popołu-
dniow ych, ale liczba ludzi tylko ro-
sła. Na kończącym pierwszy dzień 
koncercie, zebrały się takie tłumy, 
że zaczęło brakować miejsca. I  tak 
jak pierwszy dzień był festiwalem 
i  koncertem, tak drugi Dzień Gmi-
ny był dniem sportow ym. Młodzież 
i  dorośli ry walizowali i  kibicowali 
w prażącym słońcu, ale wszyscy do-
brze się bawili.

Smaki z czterech stron świata
— Smaków jest tutaj co niemiara, 

a co najważniejsze są to bardzo dobre 
trucki jakościowo. Kuchnia jest tutaj 
robiona od serca i  z  sercem — po-

wiedział Mikołaj Grandke, organi-
zator Food Truck on Tour i  osoba 
odpowiedzialna za sprowadzenie aż  
15 Food Tracków do Suchego Lasu.

Mieszkańcy mogli spróbować 
dań z  całego świata, z  Salwado-
ru, Meksyku, Grecji, jak i  owoców 
w  czekoladzie i  belgijskich frytek. 
Kultura food trucków istnieje w Pol-
sce już prawie od dekady i  coraz 
szybciej się rozwija i  zdoby wa na 
popularności. Są one przykładem 
nie tylko zamiłowania do kuchni 
i  jedzenia, ale podróżowania i  po-
znawania now ych ludzi. Mikołaj 
Grandke należy do starej gwardii 
food trucków, a  firma Food Truck 
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WYDARZENIA WYDARZENIA 

Pysznie, mokro i słonecznie 
na Dniach Gminy!
W czerwcu odbyły się kolejne Dni Gminy Suchy Las zorga-
nizowane jak co roku  przez Centrum Kultury i  Bibliotek . 
Jak zwykle było ciekawie. Dla najmłodszych zabawy i atrak-
cje twórcze, dla starszych muzyka i tańce. Wszyscy mogli 
skorzystać z bardzo szerokiej oferty food trucków. Drugie-
go dnia odbyła się również spartakiada i IV memoriał Piotra 
Koperskiego.

on Tour była jedną z  pierwszych 
tego typu w  Polsce. Ekipa jeździ po 
całym kraju i  dzieli się swoim zami-
łowaniem do kuchni z całego świata.

— Suchy Las bardzo ciepło wspo-
minam — dodaje Mikołaj Grandke. 

— Bo uczestniczyliśmy w  poprzed-
nich edycjach, ale pojedynczymi food 
truckami. Teraz udało nam się zorga-
nizować całą strefę, a  jest to dla mnie 
tym bardziej istotne, że w  tym roku 
w  Suchym Lesie gra mój ukochany 
zespół Dżem.

To bardzo dobrze, że Dżem pasuje 
do wszystkiego i do frytek belgijskich, 
i do hamburgera.

Atrakcje dla małych  
i dużych

Na Dniach Gminy pojawiło się 
również bardzo dużo stoisk z  atrak-
cjami. Family Optic oferował testy 
wzroku, mycie i serwis okularów, jak 
i  specjalną ofertę, by umówić się na 
badanie wzroku. K lub Fit Athletica 
promował swoją ofertę treningową 
na siłowni, jak i  pakiet startow y dla 
zainteresowanych. Biuro Podróży 
Oskar zachęcało odwiedzających 
w ycieczkami do Hiszpanii i  Egip-
tu, dla tych którzy preferują gorące 
klimaty oraz w ycieczkę do Laponii 
dla tych, którzy lubią zimniejszą 
atmosferę. Promowała się też pry-
watna szkoła Montessori, oferująca 
edukację dla dzieci ze specjalnymi 
w ymaganiami. Szkoła systematycz-
nie się rozwija, aktualnie mają klasy 
1-3 i  3-6, ale planują otworzyć rów-
nież siódmą klasę w przyszłym roku, 
z ósmą i liceum w dalszej przyszłości. 
Firma Latech oferowała produkty 
LaQ i  Shots, jak również specjalną 
atrakcję dla najmłodszych. 

— Na podstawie współpracy, jaką 
zawarliśmy z  miejskim ośrodkiem 
sportu, postanowiliśmy zrobić warsz-
taty klejenia kul kąpielowych. Produ-
kujemy kule kąpielowe, mamy duży 
zasób, by to robić i  dzisiaj zapropono-
waliśmy dzieciakom taką aktywność, 
a  przy okazji zbieramy pieniądze na 
cele charytatywne — powiedziała 
Karolina Jaworska.

Tuż obok dzieciaki mogły odwie-
dzić Małego Inżyniera i  pobawić się 
zarówno suchym lodem, jak i  robo-
tami. Najmłodsi z  mieszkańców mo-
gli się również pobawić przy stoisku 
Kumplo Bazy.

— Wspieramy ofertą dla dziecia-
ków. W ciągu roku jesteśmy świetlicą. 
Latem i  zimą organizujemy półko-
lonie. A  w  ramach tych wszystkich 
osiedlowych i gminnych imprez oferu-
jemy atrakcje dla najmłodszych — po-
wiedziała Klaudia Trelka. — Dzisiaj 

oferujemy malowanie domku, balony 
dmuchane, gry logiczne różnego ro-
dzaju. Wcześniej mieliśmy rzut balo-
nami z wodą do celu. 

Maszyny i jedzenie
Swoimi maszynami pochwaliły 

się Zakład Gospodarki Komunalnej 
i  Zakład Komunikacji Publicznej. 
ZGK zaprezentował ładowarkę tele-
skopową oraz hakowiec z  HDS, po-
kazując wszystkim, że sucholeska ko-
munalka to nie tylko śmieciarki. ZKP 
stworzył wystawę nowych i  starych 
autobusów, wśród których znalazł 
się specjalny autobus przeznaczony 
dla transportu dzieci niepełnospraw-
nych. Oba stoiska oferowały również 
tematyczne gry i zabawy edukacyjne 
dla najmłodszych, pozwalając im po-
znać bliżej zadania i możliwości obu 
organizacji.

Mieszkańcy gminy nie mogli się 
nacieszyć wszystkimi atrakcjami.

– Jest fajnie. Można różne atrakcje 
pozwiedzać, pobawić się. Dzisiaj sku-
pimy się na tych food truckach — po-
wiedziała Katarzyna Nawrocka.

— Pogoda dopisuje. Spróbowa-
liśmy dań z  food trucków. Jesteśmy 
najedzeni i  teraz odpoczywamy — 
uśmiechnął się pan Józef. — A  wie-
czorem koncert, więc muzycznie rów-
nież będziemy dopieszczeni.

Pani Kamila i Pan Piotr przyjechali 
z  Poznania wraz z  dziećmi, Wandą, 
Zosią i Elonem. O Dniach Gminy do-
wiedzieli się z Facebooka. 

— Pierwszy raz na Dniach Gminy. 
Zapowiada się bardzo dobrze. Przyje-
chaliśmy, by dzieciaki miały zabawę, są 
za małe na koncerty.

Pan Darek z  rodziną przyjechali 
z sąsiednich Podolan.

– O  zabawie dowiedzieliśmy się 
z  plakatu, który był wewnątrz ,,Su-
choleskiego Magazynu Mieszkańców 
Gminy”, dostępnego także na naszym 
osiedlu – uśmiechają się. – Bardzo lu-
bimy was czytać, w  każdym numerze 
zawsze znajdziemy coś ciekawego – 
zaznaczają.

— Co roku uczestniczymy 
w  Dniach Gminy. Na razie skorzysta-
liśmy z  food trucków i  teraz idziemy 
zwiedzać — poinformowali Agniesz-
ka i Artur, mieszkańcy gminy wraz ze 
swoimi dziećmi. — Impreza nam się 
podoba. Pozwiedzamy, a  następnie 
odwieziemy dzieciaki do domu i  wra-
camy na koncert.

Koncert z Dżemem
Przez całe popołudnie, aż do 

wieczora na scenie przy Gminnym 
Ośrodku Sportu grała muzyka. Miesz-
kańcy i goście mogli posłuchać zespo- fot
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WYDARZENIA / REKLAMA
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MALOWANIE
25 LAT  
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DLA EMERYTÓW

604 345 047

 Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu ZDROWIE / REKLAMA
łów The Daughters, Konstelacje Band, 
Giorgio Barmani, Anny Rusowicz 
i oczywiście kapeli Dżem!

— Od jakiegoś czasu próbowali-
śmy ucelować, w końcu się udało. Tak 
z niektórymi rzeczami faktycznie jest. 
Czekaliśmy, czekaliśmy i  w  końcu 
się udało — nie krył radości Andrzej 
Ogórkiewicz, dyrektor Centrum Kul-
tury i Biblioteki Publicznej.

Centrum Kultury i  osobiście An-
drzejowi Ogórkiewiczowi często za-
wdzięczamy, że w  naszej gminie nie 
brakuje atrakcji, że odwiedzają nas 
znane osoby. Trzeba przyznać, że spro-
wadzenie tylu artystów to duży sukces. 
Jednakże każda moneta ma swoją dru-
gą stronę.

— Mówiąc szczerze, często mamy 
ten problem. Czym to przebić? — dy-
rektor Centrum Kultury powiedział 
to z szerokim uśmiechem spoglądając 
na scenę. — Moje wrażenia są bardzo 
osobiste. Mam już swoje lata. Właśnie 
dzisiaj wspominałem, że mój pierwszy 
koncert, na którym występował ze-
spół Dżem, miał miejsce w 1980 r. Nie 
występowali wtedy na głównej scenie, 
ale dla debiutantów, z innymi zespoła-
mi. A dzisiaj grają w Suchym Lesie!

Także radna Joanna Pągowska 
komplementowała imprezę.

— Mamy tu bardzo bogatą, 
wszechstronną ofertę dla wszyst-
kich. I  dla młodych i  dla średnich 
i  dla naszych seniorów. Myślę, że po 
zeszłorocznych Dniach Gminy, które 
odbywały się na terenie pumptracku, 
mieszkańcy są bardzo zadowoleni, że 
wróciliśmy do tego starego miejsca. 
Tutaj może odbyć się taki duży kon-
cert, bo na to warunki pozwalają, tu 
można zapewnić bezpieczeństwo, 
więc myślę, że będzie to kolejna bar-
dzo udana impreza gminna. 

Niemałe osiągnięcie
— Dziękuję, że przyjęliście zapro-

szenie na nasze doroczne święto. Ba-
wimy się i świętujemy wspólnie. Dzię-
kuję wszystkim, którzy organizują tą 
imprezę, zabezpieczają, wnoszą swój 
wkład i  aktywność w  realizację tego 
projektu. — podkreślał wójt Grze-
gorz Wojtera przemawiając do setek 
mieszkańców. — Dziękuję naszym 
przyjaciołom z  Podhala i  Węgier. Po-
zdrawiamy nieobecnych, czyli gminę 
Isernhagen z Niemiec i gminę z Ukra-
iny Hniwań. Wszystkim państwu ży-
czę wielkich emocji i miłego wieczoru. 
Dziękuję bardzo!

Głos zabrali nasi goście, dziękując 
za zaproszenie i życząc wszystkim do-
brej zabawy.

— Dziękujemy bardzo wójtowi 
za zaproszenie, że razem z  wami mo-

żemy świętować, Dni Suchego Lasu. 
Życzymy dobrej zabawy i świętowania 

— kłaniał się Adam Pawlikowski, prze-
wodniczący Rady Gminy Poronin. 

Tuż przed koncertem Dżemu i  po 
przemowie wójta, zaczęło mocno pa-
dać, ale ludzie nie mieli zamiaru prze-
gapić koncertu.

— Do godzin wieczornych pogoda 
sprzyjała najmłodszym. W  tej pierw-
szej części było bardzo dużo ludzi. 
Jednak pomimo średniej pogody, taka 
gwiazda jak Dżem również ściągnie 
tłumy przed scenę — nie miał wąt-
pliwości Grzegorz Wojtera. — Nie-
mniej mam nadzieję, że pogoda się 
poprawi. To jest nasze wspólne świę-
towanie. Przygotowaliśmy tę impre-
zę dla mieszkańców, dla wszystkich 
gości. Cieszymy się jeśli spotykamy 
sąsiadów z Poznania czy innych gmin 
ościennych. W  tej chwili można po-
wiedzieć, że impreza jest fajna, cieka-
wa, jest dużo ludzi, jest radośnie. Suchy 
Las… nazwa, która nie zawsze spraw-
dza się pogodowo. Co zrobić? Taki 
mamy klimat.

Na szczęście, tak szybko jak deszcz 
przyszedł, tak szybko uciekł i  Dżem 
mógł grać bez przeszkód przed tłu-
mem gości, którzy bali wili się do póź-
nego wieczoru.

Stanisław Mrowicki
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Woda jest najważniejsza!
Teoretycznie na temat wody wszyscy wszystko wiedzą – 
musimy ją pić. Woda to podstawa! Nasze ciało składa się 
w 3/4 z wody. Niby każdy z nas to wie, jednak w dalszym 
ciągu temat właściwego nawodnienia organizmu jest 
przez wiele osób zaniedbywany.

Skoro mówimy o  właściwym na-
wodnieniu,  należałoby najpierw zapy-
tać, czym właściwie jest odwodnienie.

– Odwodnienie organizmu to stan, 
w  którym nasze ciało traci więcej pły-
nów niż jest w  stanie uzupełnić – tłu-
maczy dietetyczka Dorota Grzebisz 
z gabinetu Jemy, Nie Tyjemy. 

Czym grozi odwodnienie?
OK, brzmi logicznie i  klarownie. 

W  tym momencie nasuwa się jednak 
kolejne, dość ważne pytanie – czym 
grozi nam odwodnienie.

– Odwodnienie już na poziomie 
2,5 proc. to zmniejszenie wydolności 
organizmu – ostrzega specjalistka. – 
Proszę pamiętać, że każdy stopień 
odwodnienia jest niebezpieczny dla 
zdrowia. Często nie zdajemy sobie 
sprawy, że bóle stawów, zgagę, zaparcia 
możemy zneutralizować zwiększając 
spożycie wody.

Objawy odwodnienia mogą obej-
mować szereg różnorakich dolegliwo-

ści, jak np. suchość w  ustach, zmniej-
szona ilość wydawanego moczu, 
uczucie zmęczenia, zawroty i bóle gło-
wy, sucha skóra, zmniejszona elastycz-
ność skóry, problemy z trawieniem czy 
przyspieszone tętno.

Wszystkie te symptomy mogą się 
różnić w  zależności od stopnia od-
wodnienia oraz indywidualnych cech 
organizmu. 

– Warto zwracać uwagę na takie 
objawy i  dbać o  picie płynów w  od-
powiedniej ilości, aby uniknąć od-
wodnienia i  utrzymać odpowiednie 
nawodnienie organizmu – radzi nasza 
rozmówczyni. 

Praktyczne rozwiązania
Mamy środek lata i  upalnych dni 

nie brakuje. Na skutek zmian klima-
tycznych jest tych dni nawet więcej 
niż w  latach ubiegłych, a  będzie ich 
zapewne jeszcze więcej. Jeśli więc wy-
bieracie się na wycieczkę rowerową, 
przebieżkę lub dłuższy spacer, napij-
cie się wody przed wyjściem z domu, 
ale też weźcie ze sobą butelkę, bidon 
lub manierkę z wodą.

Jeśli zatrzymaliście się po drodze 
i wypiliście kilka łyków, a po kilkuset 
metrach znów czujecie nieprzyjemną 
suchość w gardle – nie zastanawiajcie 
się zbyt długo, tylko zatrzymajcie się 
ponownie i znów wypijcie kilka łyków 
wody. Cel wam nie ucieknie, a zdrowie 
jest ważne.

Jeśli biegacie, pomyślcie o  biego-
wych plecaczkach z bukłakiem w środ-
ku – wówczas możecie pić wodę przez 
rurkę nie przerywając truchtu. Jeśli 
jeździcie rowerem, pomyślcie o  mo-
cowanym do ramy uchwycie na bidon 

– wówczas możecie pić wodę w czasie 
jazdy (choć bezpieczniej robić to na 
polnym lub leśnym dukcie niż na ru-
chliwej szosie).

Dodajmy w tym miejscu, że osoby 
starsze, a  nawet takie w  średnim wie-
ku powinny pić wodę zanim jeszcze 
poczują pragnienie. W ich przypadku 
bowiem organizm z  pewnym opóź-
nieniem wysyła sygnał, że brakuje mu 
wody. Innymi słowy, łatwiej się od-
wodnić i nawet się nie zorientować, że 
coś jest nie tak.

No dobrze, wiemy już, że nale-
ży pić dużo wody. Ale jaką wodę pić 
najlepiej? Z kranu? Z kranu, ale prze-
puszczoną przez filtr? Kupną, butel-
kowaną?

Zawartość minerałów
Mgr Dorota Grzebisz wskazu-

je nie tyle na źródło pochodzenia 
wody (choć i  ono jest istotne; pod-
czas wakacyjnych wędrówek lepiej 
nie pijmy nieprzegotowanej wody 
z  jeziora, strumyka czy nawet ze 
źródełka, jeśli nie mamy wiedzy o ja-
kości tejże wody), co na stopień jej 
zmineralizowania. 

– Pijmy wody średnio- oraz wyso-
kozmineralizowane – doradza specja-
listka. 

OK, ale co to właściwie znaczy? 
Da się to jakoś zmierzyć? Ależ oczy-
wiście, że tak. Mianem wody średnio-
zmineralizowanej określamy wodę 
zawierającą od 500 do 1500 mg mi-
nerałów na litr. I  tak, dobrze się Pań-
stwo domyślacie, woda wysokozmi-
neralizowana zawiera powyżej 1500 
mg minerałów na litr.

Na koniec dodajmy, że odpowied-
nie nawodnienie, choć ważne samo 
w  sobie, może nam także pomóc 
w walce o szczupłą sylwetkę. Jakim cu-
dem? No cóż, pijąc dużo wody, odro-
binę oszukujemy organizm, a konkret-
nie żołądek.

–  Mówi się, że woda daje sytość 
– zwraca uwagę Dorota Grzebisz. – 

Uczucie sytości bierze się stąd, że 
żołądek „rozciąga się” i  w  pewnym 
sensie rzeczywiście oszukujemy ciało. 
Czujemy się najedzeni, a to powoduje, 
że w ciągu dnia przyjmiemy mnie kilo-
kalorii – tłumaczy z uśmiechem.

Krzysztof Ulanowski

tel. 790 400 637, 887 400 637
ul. Obornicka 104, Suchy Las
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„Dbaj o swoje ciało. To jedyne 
miejsce, w którym musisz żyć”

Jestem absolwentką Aka-
demii Medycznej w Poznaniu, 
magistrem promocji zdrowia, 
a także ukończyłam Collegium 
Cosmeticum w Toruniu, uzysku-
jąc tym samym tytuł Eksperta 
Zdrowia i Urody. Doświadczenie 
w pracy kosmetologa zdoby-
wam już ponad 20 lat. Kosme-
tologia jest moją pasją, którą 
stale rozwijam, skupiając się na 
innowacyjnych technologiach 
w kosmetologii estetycznej 
oraz aktywnym braniu udziału 
we wszelkich webinarach czy 
szkoleniach, zdobywając liczne 
certyfikaty potwierdzające zdo-
bytą wiedzę.

Obecnie na rynku znajduje 
się wiele urządzeń i zabiegów 
z zakresu kosmetologii este-
tycznej. Od nadmiaru infor-
macji zapewne zastanawiasz 

się, które z nich będą odpowiednie dla Ciebie. W doborze terapii 
skrojonej na miarę Twoich potrzeb, niezbędna jest obecność kilku 
czynników.

Po pierwsze - rodzaj technologii, dlatego wybierając urządzenia, 
czy zabiegi do Kliniki Piękna Derm Expert stawiam na medyczne, 
certyfikowane sprzęty najwyższej jakości, które mają udoku-
mentowaną i potwierdzoną skuteczność. 

Po drugie - dobór odpowiedniej technologii względem danego 
problemu. Stworzenie i zrealizowanie skutecznej terapii zabiego-
wej możliwe jest tylko wtedy, gdy posiada się interdyscyplinarną 
wiedzę oraz doświadczenie w wykonywaniu zabiegów. Dlatego 
w Derm Expert spotkasz zespół wykwalifikowanych, doświadczo-
nych  ekspertów, którzy nieustannie podnoszą swoje kwalifikacje 
na licznych szkoleniach. Zachęcam Cię zatem do skorzystania 
z bezpłatnej eksperckiej konsultacji.

Poza poszerzaniem wiedzy część życia jako kosmetolog prze-
znaczam na  działalność dydaktyczną – wcześniej pełniłam funk-
cję wykładowcy w szkole kosmetycznej. Często występowałam 
w charakterze eksperta w mediach, udzielając wywiadów w cza-
sopismach oraz portalach internetowych, co było dla mnie ogrom-
nym wyzwaniem, ale również świetnym doświadczeniem, które 
zdobyłam dzięki temu.  Dodatkowo jako Klinika Derm Expert na-
leżymy do prestiżowego Stowarzyszenia Przyjazna Kosmetyka, 
którego członkami są najlepsze Instytuty Urody w Polsce. Ponadto, 
należymy do elitarnego grona salonów kosmetycznych uhonoro-
wanych Certyfikatem Najwyższej Jakości Biotec Beauty Clinic.

Klinika Derm Expert jest pierwszym certyfikowanym Instytutem 
w Poznaniu przez Kosmoprof - wyłącznego dystrybutora Intra-
ceuticals na Polskę. Jesteśmy dumni ze współpracy z najlepszymi, 
prestiżowymi markami w Polsce i na całym świecie. 

W pracy kosmetologa najczęściej spotykam się z problemami, 
których podłożem jest więcej niż jedna przyczyna, dlatego aby sku-
tecznie im przeciwdziałać, nieocenione jest zastosowanie terapii 
łączonych, które są najbliższe memu sercu, szczególnie jeśli mowa 
o zabiegach odmładzających twarz oraz zastosowaniu laserotera-
pii. Fascynuję się nowoczesnymi technologiami. Uważam, że jest to 

doskonała droga do osiągnięcia poprawy kondycji skóry. W Klinice 
Piękna Derm Expert skrupulatnie, po wielu miesiącach testów na 
sobie, rozmów, konsultacji z innymi ekspertami wybrałam najlep-
sze urządzenia medyczne do osiągnięcia niesamowitych efektów 
w modelowaniu sylwetki i odmładzania twarzy, szyi i dekoltu.

Co najważniejsze, każde medyczne urządzenia są certyfikowane,  
pochodzą od renomowanych producentów, co jest gwarancją 
ich skuteczności i osiąganych efektów. W doborze najwyżej kla-
sy urządzeń i zabiegów podążam za światowymi trendami, wsłu-
chując się w potrzeby obecnego Klienta, aby Klinika Piękna Derm 
Expert mogła rozwiązać każdy Wasz problem. Podczas ostatnich 
kilku lat pracy dostrzegliśmy spadek zainteresowania zabiegami 
inwazyjnymi na rzecz nowoczesnych technologii, które od lat 
przynoszą rewelacyjne efekty a do tego zabiegi są całkowicie bez-
bolesne i przyjemne. 

W ofercie Kliniki Piękna Derm Expert znajdziesz zabiegi redu-
kujące tkankę tłuszczową (Onda Deka, Kriolipoliza), redukcję 
cellulitu, nawet 3 i 4 stopnia (Storz Medical), zabiegi modelujące 
sylwetkę (Endermologia Alliance LPG), ujędrniające ciało (termo-
lifting ciała) czy redukcję blizn i rozstępów (Intraject oraz Kar-
boksyterapia Julie). Oferujemy również zabiegi odmładzające i li-
ftingujące twarz, szyję i dekolt za pomocą urządzeń Mesotherm, 
CoaxMed czy Intraject oraz zabiegi laserowe wykorzystujące 
medyczne urządzenie X Lase Plus firmy Biotec. 

W niedalekim czasie planujemy wzbogacić ofertę zabiegów 
i urządzeń hi-tech o kolejne, zaawansowane technologie. Nie-
ustannie rozwijamy się poszerzając wiedzę kosmetologów, wzbo-
gacając naszą ofertę zabiegów, dbając o detale, profesjonalizm, 
które mają wpływ na najwyższą obsługę Klienta - która jest dla 
nas kluczowa. 

/ derm_expert/ Klinika Piękna Derm Expert

Klinika Piękna 
Derm Expert 
ul. Strzeszyńska 96, Poznań 
Tel.: 574-685-233

URODA URODA

Iwona Endsminger-Fic  - pomysłodawczyni 
i założycielka Kliniki Piękna Derm Expert
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„Dbaj o swoje ciało. To jedyne 
miejsce, w którym musisz żyć”

Jestem absolwentką Aka-
demii Medycznej w Poznaniu, 
magistrem promocji zdrowia, 
a także ukończyłam Collegium 
Cosmeticum w Toruniu, uzysku-
jąc tym samym tytuł Eksperta 
Zdrowia i Urody. Doświadczenie 
w pracy kosmetologa zdoby-
wam już ponad 20 lat. Kosme-
tologia jest moją pasją, którą 
stale rozwijam, skupiając się na 
innowacyjnych technologiach 
w kosmetologii estetycznej 
oraz aktywnym braniu udziału 
we wszelkich webinarach czy 
szkoleniach, zdobywając liczne 
certyfikaty potwierdzające zdo-
bytą wiedzę.

Obecnie na rynku znajduje 
się wiele urządzeń i zabiegów 
z zakresu kosmetologii este-
tycznej. Od nadmiaru infor-
macji zapewne zastanawiasz 

się, które z nich będą odpowiednie dla Ciebie. W doborze terapii 
skrojonej na miarę Twoich potrzeb, niezbędna jest obecność kilku 
czynników.

Po pierwsze - rodzaj technologii, dlatego wybierając urządzenia, 
czy zabiegi do Kliniki Piękna Derm Expert stawiam na medyczne, 
certyfikowane sprzęty najwyższej jakości, które mają udoku-
mentowaną i potwierdzoną skuteczność. 

Po drugie - dobór odpowiedniej technologii względem danego 
problemu. Stworzenie i zrealizowanie skutecznej terapii zabiego-
wej możliwe jest tylko wtedy, gdy posiada się interdyscyplinarną 
wiedzę oraz doświadczenie w wykonywaniu zabiegów. Dlatego 
w Derm Expert spotkasz zespół wykwalifikowanych, doświadczo-
nych  ekspertów, którzy nieustannie podnoszą swoje kwalifikacje 
na licznych szkoleniach. Zachęcam Cię zatem do skorzystania 
z bezpłatnej eksperckiej konsultacji.

Poza poszerzaniem wiedzy część życia jako kosmetolog prze-
znaczam na  działalność dydaktyczną – wcześniej pełniłam funk-
cję wykładowcy w szkole kosmetycznej. Często występowałam 
w charakterze eksperta w mediach, udzielając wywiadów w cza-
sopismach oraz portalach internetowych, co było dla mnie ogrom-
nym wyzwaniem, ale również świetnym doświadczeniem, które 
zdobyłam dzięki temu.  Dodatkowo jako Klinika Derm Expert na-
leżymy do prestiżowego Stowarzyszenia Przyjazna Kosmetyka, 
którego członkami są najlepsze Instytuty Urody w Polsce. Ponadto, 
należymy do elitarnego grona salonów kosmetycznych uhonoro-
wanych Certyfikatem Najwyższej Jakości Biotec Beauty Clinic.

Klinika Derm Expert jest pierwszym certyfikowanym Instytutem 
w Poznaniu przez Kosmoprof - wyłącznego dystrybutora Intra-
ceuticals na Polskę. Jesteśmy dumni ze współpracy z najlepszymi, 
prestiżowymi markami w Polsce i na całym świecie. 

W pracy kosmetologa najczęściej spotykam się z problemami, 
których podłożem jest więcej niż jedna przyczyna, dlatego aby sku-
tecznie im przeciwdziałać, nieocenione jest zastosowanie terapii 
łączonych, które są najbliższe memu sercu, szczególnie jeśli mowa 
o zabiegach odmładzających twarz oraz zastosowaniu laserotera-
pii. Fascynuję się nowoczesnymi technologiami. Uważam, że jest to 

doskonała droga do osiągnięcia poprawy kondycji skóry. W Klinice 
Piękna Derm Expert skrupulatnie, po wielu miesiącach testów na 
sobie, rozmów, konsultacji z innymi ekspertami wybrałam najlep-
sze urządzenia medyczne do osiągnięcia niesamowitych efektów 
w modelowaniu sylwetki i odmładzania twarzy, szyi i dekoltu.

Co najważniejsze, każde medyczne urządzenia są certyfikowane,  
pochodzą od renomowanych producentów, co jest gwarancją 
ich skuteczności i osiąganych efektów. W doborze najwyżej kla-
sy urządzeń i zabiegów podążam za światowymi trendami, wsłu-
chując się w potrzeby obecnego Klienta, aby Klinika Piękna Derm 
Expert mogła rozwiązać każdy Wasz problem. Podczas ostatnich 
kilku lat pracy dostrzegliśmy spadek zainteresowania zabiegami 
inwazyjnymi na rzecz nowoczesnych technologii, które od lat 
przynoszą rewelacyjne efekty a do tego zabiegi są całkowicie bez-
bolesne i przyjemne. 

W ofercie Kliniki Piękna Derm Expert znajdziesz zabiegi redu-
kujące tkankę tłuszczową (Onda Deka, Kriolipoliza), redukcję 
cellulitu, nawet 3 i 4 stopnia (Storz Medical), zabiegi modelujące 
sylwetkę (Endermologia Alliance LPG), ujędrniające ciało (termo-
lifting ciała) czy redukcję blizn i rozstępów (Intraject oraz Kar-
boksyterapia Julie). Oferujemy również zabiegi odmładzające i li-
ftingujące twarz, szyję i dekolt za pomocą urządzeń Mesotherm, 
CoaxMed czy Intraject oraz zabiegi laserowe wykorzystujące 
medyczne urządzenie X Lase Plus firmy Biotec. 

W niedalekim czasie planujemy wzbogacić ofertę zabiegów 
i urządzeń hi-tech o kolejne, zaawansowane technologie. Nie-
ustannie rozwijamy się poszerzając wiedzę kosmetologów, wzbo-
gacając naszą ofertę zabiegów, dbając o detale, profesjonalizm, 
które mają wpływ na najwyższą obsługę Klienta - która jest dla 
nas kluczowa. 
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W interesie osoby chorej
Należy podkreślić, iż nadrzęd-

nym celem instytucji ubezwłasno-
wolnienia jest ochrona interesów 
osoby chorej, która z ustawowo okre-
ślonych przyczyn nie jest w  stanie 
kierować swym postępowaniem albo 
potrzebuje pomocy do prowadzenia 
spraw życia codziennego

Zgodnie z  treścią art. 13 Kodek-
su cy wilnego „Osoba, która ukoń-
czyła lat trzynaście, może być ubez-
własnowolniona całkowicie, jeżeli 
wskutek choroby psychicznej, nie-
dorozwoju umysłowego albo inne-
go rodzaju zaburzeń psychicznych, 
w  szczególności pijaństwa lub nar-
komanii, nie jest w  stanie kierować 
sw ym postępowaniem”. Dla ubez-
własnowolnionego całkowicie usta-
nawia się opiekę, chyba że pozostaje 

on jeszcze pod władzą rodzicielską.
Art. 14 § 2 Kodeksu cywilnego 

dopuszcza jednakże możliwość za-
wierania umów przez takie osoby, 
z  zastrzeżeniem iż są to umowy za-
wierane w  drobnych, bieżących spra-
wach życia codziennego (np. bieżące 
zakupy, zakup biletu). Umowa taka 
staje się ważna z  chwilą jej wykona-
nia, chyba że pociąga za sobą rażące 
pokrzywdzenie osoby niezdolnej do 
czynności prawnych.

Natomiast zgodnie z  treścią art. 
16 Kodeksu cywilnego osoba pełno-
letnia może być ubezwłasnowolnio-
na częściowo z powodu choroby psy-
chicznej, niedorozwoju umysłowego 
albo innego rodzaju zaburzeń psy-
chicznych, w szczególności pijaństwa 
lub narkomanii, jeżeli stan tej osoby 
nie uzasadnia ubezwłasnowolnienia 

całkowitego, lecz potrzebna jest po-
moc do prowadzenia jej spraw.” 

Osoby ubezwłasnowolnione 
częściowo mogą w ykony wać okre-
ślone czynności prawne, jednakże 
jeżeli w  ten sposób zaciągają zobo-
wiązanie albo rozporządzają swo-
im prawem, to dla ważności takiej 
czynności niezbędna będzie zgoda 
jej przedstawiciela ustawowego, któ-
rym jest kurator.

Jaka procedura?
Jak w ynika wprost z  art. 545 § 1 

kodeksu postępowania cy wilnego, 
wniosek o  ubezwłasnowolnienie 
może złożyć: małżonek osoby, któ-
rej dotyczy wniosek o  ubezwłasno-
wolnienie; jej krewni w  linii prostej 
oraz rodzeństwo; jej przedstawiciel 
ustawow y.

Co więcej, zgodnie uchwałą Sądu 
Najwyższego z dnia 28 września 2016 
r. ( sygn. akt III CZP 38/16) wniosek 
o  ubezwłasnowolnienie może złożyć 
także osoba, która ma być ubezwła-
snowolniona. 

Dokonanie ubezwłasnowolnienia 
nie jest możliwe bez sporządzenia 
opinii biegłego. Konieczne są opinie 
co najmniej dwóch biegłych, w  tym 
biegłego psychiatry lub neurologa 
oraz biegłego psychologa. Opinia 
biegłego swoim zakresem powin-
na obejmować oprócz oceny stanu 
zdrowia psychicznego lub zaburzeń 
psychicznych albo rozwoju umysło-
wego, również umotywowaną ocenę 
zakresu zdolności osoby co do której 
wnioskujemy o ubezwłasnowolnienie, 
do samodzielnego kierowania swoim 
postępowaniem i prowadzenia swoich 
spraw, uwzględniając postępowanie 
i zachowanie tej osoby.

Przy wszczęciu sprawy o  ubezwła-
snowolnienie lub w jej toku sąd może 
na wniosek uczestnika postępowa-
nia lub z  urzędu ustanowić doradcę 
tymczasowego. Ma to miejsce tylko 
w  przypadku, gdy wniosek dotyczy 
osoby pełnoletniej, a  ustanowienie 
doradcy tymczasowego jest konieczne 
dla ochrony osoby uczestnika lub jej 
mienia.

Sprawy o  ubezwłasnowolnienie 
należą do właściwości sądu okręgo-
wego. Wniosek powinien zawierać 
określenie żądania ze wskazaniem, 
czy chodzi o  ubezwłasnowolnienie 
całkowite, czy częściowe, a  także 
przytoczenie okoliczności faktycz-
nych (to jest przyczyn ubezwłasno-
wolnienia). Do wniosku o  ubez-
własnowolnienie należy dołączyć 
dokumentację medyczną która po-
zwoli na uzasadnienie wskazanych 
we wniosku okoliczności.

Strefa praw osobistych
Dodatkowo należy podkreślić, 

iż na osobę, która zgłosiła wniosek 
o ubezwłasnowolnienie w złej wierze 
lub lekkomyślnie, sąd może nałożyć 
karę grzywny.

W  przypadku, gdy ustaną przy-
czyny, dla których orzeczono ubez-
własnowolnienie Sąd uchyli ubez-
własnowolnienie. Uchylenie to może 
nastąpić także z urzędu. Ponadto sąd 
w  razie poprawy stanu psychicznego 
ubezwłasnowolnionego może rów-
nież zmienić ubezwłasnowolnienie 
całkowite na częściowe, a  w  razie 
pogorszenia się tego stanu – zmienić 
ubezwłasnowolnienie częściowe na 
całkowite. Natomiast z  wnioskiem 
o uchylenie albo zmianę ubezwłasno-
wolnienia może wystąpić także ubez-
własnowolniony.

Instytucja ubezwłasnowolnienia 
stanowi silną ingerencję w sferę praw 
osobistych jednostki, oddziałuje 
zasadniczo na podstawowe prawa 
osobiste człowieka w  zakresie swo-
bodnego kierowania swoim postę-
powaniem. Dlatego postępowanie 
o  ubezwłasnowolnienie wymaga 
dokładnej weryfikacji, czy w konkret-
nym przypadku zachodzą przesłanki 
do jego ustanowienia. 

PORADY PRAWNE / REKLAMA

Kancelaria Adwokacka 
Iwona Kęsik-Sójka
ul. Młyńska 9/1, 61-730 Poznań
tel. 790 739 689
kancelaria@adwokat-kesiksojka.pl
www.adwokat-kesiksojka.pl

Ubezwłasnowolnienie – na czym 
polega i kiedy jest możliwe?
Zgodnie z prawem, z chwilą uzyskania pełnoletności 
nabywa się pełną zdolność do czynności prawnych, czyli 
zdolność do nabywania praw i zaciągania zobowiązań 
mocą własnego działania. Osoby, które nie ukończyły lat 
osiemnastu, ale ukończyły lat trzynaście posiadają ograni-
czoną zdolność do czynności prawnych, natomiast osoby 
poniżej trzynastego roku życia jej nie posiadają.

Otwarcie Zielonego Patio było 
częścią konferencji, podczas której 
szerzej mówiono także nowych usłu-
gach medycznych, skierowanych do 
dzieci. Oprócz tego POSUM zapo-
wiedział specjalne wydatki, które nie 
byłyby możliwe bez wsparcia miasta.

Nowe miejsce dla pacjentów
W  konferencji podczas otwarcia 

Zielonego Patio udział wzięli dyrektor 
POSUM Konrad Zaradny, radna oraz 
przewodnicząca Komisji Zdrowia, 
Rodziny i  Polityki Społecznej Maria 
Lisiecka-Pawełczak, przedstawicielka 

portalu edukacji ekologicznej edu4eco 
Agata Dankiewicz, a  także radna 7. ka-
dencji Anna Wilczewska. 

Zielone Patio to specjalne miejsce 
dla pacjentów, w  którym można odpo-
cząć w otoczeniu zieleni, na wygodnych 
ławkach, wykonanych z  przetworzo-
nych ubrań i  plastików. Inwestycja nie 
powstałaby bez wsparcia mieszkańców 
Poznania, którzy w ramach ozdabiania 
patio zbierali kwiaty w  ramach zbiórki 

„Nie wyrzucam – nadaję drugie życie 
rzeczom”, wykorzystane wewnątrz pa-
tio. Miejsce to również pełni funkcje 
edukacyjne, ponieważ na podłodze pa-
tio można znaleźć ciekawostki dotyczą-
ce segregacji śmieci oraz ekologii.

– Współcześnie bardzo ważne jest 
ekologiczne podejście do życia. Trend 
ten jest widoczny w  każdej grupie 
wiekowej, zaczynając od najmłod-

szych, kończąc na seniorach – mówiła 
o istocie akcji przedstawicielka portalu 
edu4eco Agata Dankiewicz. – Dzieje 
się tak między innymi dzięki edukacji 
ekologicznej, która realizowana jest na 
terenie miasta Poznania. Jednym z  ele-
mentów edukacji jest organizowanie 
wszelkiego rodzaju akcji ekologicznych, 
w  które angażowani są mieszkańcy – 
zaznaczyła.

– Niezwykle istotne było dla nas to, 
żeby wciągnąć we współpracę miesz-
kańców Poznania, żeby to nie był po 
prostu zakup roślin, ale żeby pokazać 
dobre praktyki, dobre zachowania, 
dobrą współpracę – dodał dyrektor 
POSUM Konrad Zaradny. – Bardzo 
się cieszymy, że był taki szeroki odzew 
wśród poznaniaków i  poznanianek, 
bo ponad 150 różnych roślin trafiło 
do nas – większych, mniejszych, część 
z nich znajduje się w innych miejscach. 
Jest to kierunek w  którym idziemy 
i będziemy iść, żeby pacjenci czuli się 
u nas zaopiekowani, żeby czuli się do-
brze, żeby mogli być zdrowi i szczęśli-
wi w Poznaniu – wymieniał. 

POSUM dla dzieci
Podczas konferencji przedstawio-

no także plany dotyczące poszerze-
nia oferty badań dla dzieci. Oprócz 
dotychczas oferowanej pomocy pe-
diatrów oraz specjalistycznych usług 
(ortopedia, psychiatria, neurologia, 
chirurgia czy laryngologa) od czerwca 
dostępna jest możliwość skorzystania 
z  pomocy urologa dziecięcego, przyj-
mującego w ramach NFZ. 

Dodatkowo, aby przyciągnąć dzie-
ci do ośrodka, przewidziano atrakcje 
dla najmłodszych w postaci chociażby 
dmuchanych zamków, zabytkowego 
food trucka z  lodami czy malowania 
twarzy podczas tzw. „białej soboty” 
25 maja, czyli dnia podczas którego 
można było za darmo wziąć udział 
w  specjalistycznych badaniach, jak 
mammografia, EKG, konsultacje die-
tetyczne czy USG płuc.

– Jesteśmy z  tego powodu niezwy-
kle dumni i  szczęśliwi, ponieważ jest 
to specjalistyka bardzo potrzebna 
i  bardzo wysoka – mówił o  otwarciu 
urologii Konrad Zaradny. – To wszyst-
ko buduje poczucie, że rzeczywiście 
w  POSUM mogą się leczyć osoby 
w  każdym wieku i  mimo tego, że cie-
szymy się ogromnym powodzeniem 
i  popularnością szczególnie wśród 
osób starszych, to tych najmłodszych 
pacjentów będzie przybywać. 

– Będziemy mogli wykonać cał-
kowicie bezpłatnie badania tak na-
prawdę od ręki! Szereg specjalistów, 
szereg miejsc, gdzie będziemy mogli 
zadbać o  swoje zdrowie i  każdy po-

znaniak i poznanianka niezależnie od 
wieku, niezależnie od tego jakie mają 
potrzeby, jakie problemy, będą mogli 
przyjść i przebadać się w tym miejscu 

– wyliczała korzyści radna Maria Li-
siecka-Pawełczak. – „Biała sobota” to 
również miejsce dla organizacji poza-
rządowych. W naszym mieście działa-
ją prężnie w zakresie ochrony zdrowia 
i  profilaktyki takie organizacje. Tu 
właśnie będzie można je spotkać i  za-
pytać ich przedstawicieli, w  jaki spo-
sób możemy zadbać o zdrowie – wska-
zywała na istotę „białej soboty”.

Wsparcie liczone w tysiącach
POSUM pozyskał także znaczne 

środki finansowe na rozwój. Dzięki 
wsparciu chociażby obecnych na kon-
ferencji radnych Anny Wilczewskiej 
i  Marii Lisieckiej-Pawełczak, ale też 
radnej Małgorzaty Woźniak poznań-
ski ośrodek zdołał już wprowadzić 
warty 50 tys. zł system kolejkowy, ale 
uzyskał 300 tys. na sprzęt specjali-
styczny, oraz kolejne 150 tys. na zakup 
sprzętu do Ośrodka Fizjoterapii i  Re-
habilitacji Ogólnoustrojowej.

– Te działania naszego ośrodka nie 
byłyby możliwe, gdyby nie wzorowa 
współpraca między nami a  Urzędem 
Miasta Poznania, a  także radnymi – 
podkreślał dyrektor POSUM. – To 
właśnie dzięki środkom z  budżetu 
miasta i  poprawkom radnych, mamy 
dziś możliwość rozwijania specjalisty-
ki, otwierania się na nowych pacjen-
tów, zapraszania tu najmłodszych. Bo 
tu mogą znaleźć pomoc i wsparcie.

Jak widać, Poznański Ośrodek 
Specjalistycznych Usług Medycznych 
dobrze sobie radzi i kolejne inwestycje 
przyczyniają się nie tylko do popra-
wy poziomu usług medycznych, ale 
też komfortu pacjenta. Oby kolejne 
działania również wspierały rozwój 
ośrodka, oby kolejne środki wpływały 
na konto. Usługi medyczne są nam po-
trzebne jak nigdy dotąd.

Bartosz Kabaciński

Zielono mi... w POSUM
Poznański Ośrodek Specjalistycznych Usług Medycznych 
otworzył nowe udogodnienie dla swoich pacjentów 
w postaci Zielonego Patio, w którym pacjenci będą mo-
gli odpocząć, otoczeni zewsząd zielenią. Otwarcie miało 
miejsce w maju.

WYDARZENIA / REKLAMA

Salon Urody Sisel
poszukuje do 
współpracy 

stylistki dłoni  
(żel/ hybryda)  

i stóp (pedicure/
hybryda) oraz

stylistki rzęs
Minimum roczne 

doświadczenie 
w zawodzie

667859640
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ZDROWIE / REKLAMA

Os. Poziomkowe 10a/1b, Suchy Las
Rejestracja telefoniczna: tel. 61 652 16 60, 609 450 410

Nadmierne pragnienie – jakie 
choroby może oznaczać?
Polidypsja to nadmierne pragnienie, prowadzące do 
przyjmowania dużej ilości płynów. Zwykle towarzyszy 
jej wielomocz (poliuria), czyli oddawanie moczu w ilości 
przekraczającej 2,5 litra na dobę. Objawów tych nie należy 
bagatelizować, mogą bowiem prowadzić do wystąpienia 
zaburzeń elektrolitowych, uszkodzenia narządów, a w skraj-
nych wypadkach nawet do śmierci.

Wzmożone pragnienie może być 
również konsekwencją nadmiernej 
utraty płynów w  przebiegu gorączki, 
wymiotów czy biegunki. Ma wów-

czas zwykle charakter przejściowy. 
W  przypadku długotrwałego utrzy-
mywania się polidypsji konieczny jest 
jednak kontakt z lekarzem.

Cukrzyca i jej powikłania
Cukrzyca to choroba metabo-

liczna, charakteryzująca się podwyż-
szonym stężeniem glukozy we krwi 
(glikemii). Gdy glikemia przekroczy 
wartość 180 mg/dl, cewki nerkowe 
nie są w  stanie wychwycić nadmiaru 
glukozy z  moczu pierwotnego. Wyso-
kie stężenie tej substancji w  cewkach 
nerkowych prowadzi do biernego 
transportu wody do moczu i wystąpie-
nia tzw. diurezy osmotycznej. Efektem 
tego jest wielomocz, odwodnienie 
i uczucie nadmiernego pragnienia.

Osoba zmagająca się z  cukrzycą 
może doświadczać też innych obja-
wów, w  tym: zmniejszenia masy cia-
ła, częstomoczu i  nykturii (potrzeby 
oddawania moczu w  godzinach noc-
nych). Nadmierne pragnienie w ciąży 
może wskazywać na cukrzycę ciążo-
wą i wymaga pogłębienia diagnostyki.

Szczególną ostrożność należy 
zachować w  przypadku wystąpienia 
objawów mogących wskazywać na 
kwasicę ketonową, czyli ostre powi-
kłania cukrzycy. Wiąże się ona z  za-
burzeniami wodno-elektrolitowymi 
i  równowagi kwasowo-zasadowej, 
które nieleczone, stanowią zagrożenie 
dla życia. W  kwasicy ketonowej nad-
miernemu pragnieniu i  poliurii mogą 
towarzyszyć również: nudności, wy-
mioty, nadmierna senność i  zmęcze-
nie, owocowy zapach z ust i zaburzenia 
oddychania.

Polidypsja pierwotna
Polidypsja psychogenna (pierwot-

na) jest chorobą, w  której przebiegu 
spożywanie nadmiernej ilości płynów 
nie wynika z  przyczyn organicznych. 
Po raz pierwszy została opisana u osób 
zmagających się ze schizofrenią, ale 

może wystąpić również w  przebiegu 
innych schorzeń, np. choroby afek-
tywnej dwubiegunowej, depresji czy 
zaburzeń ze spektrum autyzmu. 

Typowymi objawami polidypsji 
psychogennej są nadmierne pragnie-
nie i wielomocz w ciągu dnia. W prze-
ciwieństwie do moczówki prostej 
i cukrzycy, symptomy te nie występują 
w czasie nocnego spoczynku. 

Polidypsja psychogenna występuje 
zarówno u osób dorosłych, jak i u dzie-
ci. Nadmierne pragnienie u  najmłod-
szych pacjentów bywa sposobem na 
radzenie sobie ze stresem, związanym 
z  życiem rodzinnym czy problemami 
w  szkole. Zawsze jednak wymaga dia-
gnostyki i  różnicowania z  innymi po-
tencjalnymi przyczynami polidypsji.

Diagnostyka nadmiernego 
pragnienia

Pierwszym krokiem w diagnostyce 
nadmiernego pragnienia jest wywiad 
medyczny, podczas którego lekarz za-
daje pytania dotyczące charakteru obja-
wów, przebytych chorób i  przyjmowa-
nych leków. Następnie przechodzi do 
badania fizykalnego, podczas którego 
ocenia aktualny stan zdrowia, w  tym 
obecność cech odwodnienia.

W  zależności od podejrzewanej 
etiologii polidypsji specjalista kie-
ruje następnie pacjenta na badania 
dodatkowe, które obejmują najczę-
ściej: badanie ogólne moczu, morfo-
logię krwi, stężenie sodu i potasu we 
krwi, stężenie kreatyniny, mocznika 
i kwasu moczowego we krwi, poziom 
glukozy we krwi na czczo, rezonans 
magnetyczny przysadki mózgowej. 
Jeżeli istnieje podejrzenie polidypsji 
psychogennej, niezbędna jest konsul-
tacja z psychiatrą.

Amalgamaty dzielą się na materia-
ły starszej oraz nowszej generacji. Te 
starsze zawierają fazę gamma 2, która 
przyczynia się do uwalniania z  nich 
rtęci. Amalgamaty nowszej generacji 
są pozbawione tej fazy, dzięki czemu 
mogły być dopuszczone do obowiąz-
kowego stosowania m.in. w  Polsce 
w  ramach NFZ od 2013 r. do 2022 
r.  Jednak dzięki nowoczesnym tech-
nologiom i  ciągłemu rozwojowi sto-
matologii, a także wielu wadom które 
posiada, amalgamat został skutecznie 
wyparty przez szereg innych mate-
riałów do odbudowy ubytków, m.in. 
przez światłoutwardzalny materiał 
kompozytowy, ceramikę, czy cement 
szkło-jonomerowy.

Czy wypełnienia 
z amalgamatu są 
bezpieczne dla zdrowia?

Zdania na ten temat są mocno 
podzielone. Najwięcej kontrowersji 
budzi zawartość rtęci w stopie amalga-
matu. Opublikowane w  2008 r. wyni-
ki badań przez Amerykańską Agencję 
ds. Żywności i  Leków wskazują, że 
opary rtęci mogą przyczyniać się do 
rozwoju wielu niebezpiecznych cho-
rób autoimmunologicznych (łuszczy-
ca, Hashimoto, choroba Crohna) czy 
neurodegeneracyjnych, jak choroba 
Parkinsona czy Alzheimera. 

Z  drugiej strony inne badania wy-
kazały, że rtęć uwalniana ze srebrnych 
wypełnień nie przekracza norm usta-
lonych przez Światową Organizację 
Zdrowia (WHO) i jest nie większa niż 
10 proc. ogólnej rtęci, która codzien-

nie dostaje się do naszego organizmu  
z pożywienia, wody czy powietrza. 

Zgodnie z  prawem Rebla zaleca 
się, by nie przekraczać liczby siedmiu 
wypełnień średniej wielkości u  jed-
nego pacjenta. Co ważne, stosowanie 
amalgamatu  jest zabronione u kobiet 
w  ciąży, karmiących oraz dzieci poni-
żej 16 roku życia.

Czy amalgamat posiada 
same wady? 

Niestety, amalgamaty oprócz za-
wartości i  uwalnianiu rtęci, mają sze-
reg innych wad. Po pierwsze, nie łączą 
się one chemicznie z  tkankami zęba, 
a  jedynie na zasadzie retencji, w wyni-
ku czego tworzy się szczelina, w której 
osadzają się bakterie odpowiedzialne 
za rozwój próchnicy. W znacznej więk-
szości wymienianych przeze mnie wy-
pełnień amalgamatowych obserwuję 
rozwijającą się próchnicę wtórną.

Po drugie, metale wchodzące 
w  skład amalgamatu przewodzą cie-
pło, z racji czego podczas spożywania 
ciepłych pokarmów mogą doprowa-
dzić do nadwrażliwości zęba czy nawet 
zapalenia miazgi.

Kolejną wadą omawianego ma-
teriału jest bezsprzecznie jego kolor, 
znacznie różniący się od tkanek zęba 
i  często powodujący ich nieodwracal-
ne przebarwienie. Warto też zazna-
czyć, że rozszerzalność temperaturo-
wa i  większa twardość materiału od 
tkanek zęba może niestety przyczynić 
się do pęknięcia ściany zęba. 

Odpowiadając na zadane pytanie, 
amalgamat jako materiał do wypeł-

nień zębów posiada wiele wad, ma jed-
nak jedną zaletę – bardzo niska ścieral-
ność i wysoka twardość powodują, że 
wypełnienia te mogą przetrwać w  ja-
mie ustnej wiele lat. 

Kiedy należy wymienić 
srebrne wypełnienie?

Ocena co do konieczności wy-
miany wypełnienia z amalgamatu jest 
z  pewnością u  każdego pacjenta kwe-
stią indywidualną, a po odpowiedź na 
to pytanie należy udać się osobiście na 
wizytę do lekarza dentysty. Jednak pa-
trząc na liczbę wad, jakie posiada ten 
materiał i które trzeba wziąć pod uwa-
gę oraz jego szkodliwy wpływ na tkan-
ki zęba, niestety znaczna większość 
wypełnień będzie tego wymagała. 

Kryteriami oceny branymi pod 
uwagę są szczelność wypełnienia wi-
doczna w  badaniu klinicznym, ocena 
tkanek zęba na zdjęciu rtg w kierunku 
próchnicy wtórnej, rozległość wypeł-
nienia i  jego głębokość, brak estety-
ki (czyli przebarwienie tkanek zęba 
wpływające niekorzystnie na uśmiech 
pacjenta), ocena ryzyka złamania zęba 
w przypadku zębów po leczeniu kana-
łowym, a  także ryzyko lub obecność 
chorób autoimmunologicznych i  neu-
rologicznych u pacjenta. 

Jako że najwięcej rtęci uwalnia 
się podczas zakładania i  usuwania 

„srebrnych plomb”, bardzo ważne są 
też warunki, w  których wymienia się 
wypełnienia amalgamatowe. Dlatego 
należy z  rozwagą wybrać klinikę, do 
której chcemy udać się na taki zabieg. 
Procedura ta powinna być wykony-
wana w znieczuleniu oraz koferdamie, 

który jest specjalną gumą izolującą 
pole zabiegowe od jamy ustnej, dzięki 
czemu cząsteczki usuniętego materia-
łu nie przedostają się na błonę śluzową. 

Gabinet stomatologiczny powi-
nien być również wyposażony w ssak 
do odsysania, separator amalgamatu, 
odpowiednią wentylację i  cyrkula-
cję powietrza, a  personel w  specjalną 
odzież ochronną.

Podsumowując, każdy przypadek 
wymiany wypełnienia należy ocenić 
indywidualnie, w  związku z  czym za-
praszam na wizytę do naszego gabine-
tu Mio-Dent Stomatologia w Suchym 
Lesie przy ul. Młodzieżowej 11, gdzie 
nasi lekarze w  profesjonalny sposób 
ocenią oraz bezpiecznie przeprowadzą 
m.in. tego typu zabieg. 

lek. dent Laura  
Nowak- Lewandowska

ul. Młodzieżowa 11  
62-002 Suchy Las

www.mio-dent.pl, tel. 
+48 612 787 877

facebook:  
MioDentStomatologia

Wypełnienia amalgamatowe. 
Czym są  „srebrne plomby”?
Amalgamat jest jednym z najstarszych materiałów, stoso-
wanych od ponad dwóch stuleci do wypełniania ubytków 
próchnicowych w zębach. Traktowany przez wielu jako 
„relikt z pozostałej epoki”, jest stopem składającym się ze 
srebra, cyny, miedzi, cynku i rtęci.

ZDROWIE / REKLAMA 

PUNKT APTECZNY  
W GOLĘCZEWIE 

zatrudni  
TECHNIKA FARMACJI 

na atrakcyjnych warunkach 
również na godziny czy zastępstwo

tel. 601 061 359
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 REKLAMA / KONKURS Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

Konkurs fotograficzny dla Czytelników

Rozpoczęły się wakacje i  wszyscy zapewne wyruszyliście nad-
robić zaległości w  podróżowaniu i  zwiedzaniu pięknych miejsc. 
Dlatego kolejne konkursy fotograficzne będą związane z  Wa-
szymi wspomnieniami z  tychże wyjazdów. Niechże na zdjęciu 
będzie nie tylko piękne miejsce, ale również Wasza osoba 
(także z  rodziną). Najładniejsze fotografie zostaną nagrodzo-
ne.  Zdjęcia, dane osobowe, numer telefonu oraz zgodę na pu-
blikację fotografii prześlijcie do 15  sierpnia 2024 r. na adres  
konkurs@ sucholeski.eu

Do wygrania: 
   dwa vouchery na dwa noclegi dla dwóch osób o wartości ok. 600 zł  

każdy ufundowała Rezydencja Pestkownica nad Jeziorem,  
tel. 502 606 847 www.pestkownica.com.pl

   dwa vouchery każdy po 200 zł na masaż relaksacyjny całego ciała 
ufundowała Soma Medica - Fizjoterapia, Osteopatia i Medycyna, 
os. Szafirowe 2a w Suchym Lesie, tel. 505 988 502

   trzy vouchery po 10 porcji lodów ufundowała Lodziarnia „Pastelowy  
Rowerek”, ul. Obornicka 88, Suchy Las, tel. 697 204 936

   dwa vouchery każdy o wartości 200 zł ufundowane przez firmę Bistro 
Gajowa 12  do wykorzystania - ul. Piołunowa 1 Poznań - Radojewo, 
tel. 733 712 012 lub ul. Szkolna 16 w Suchym Lesie, tel. 533 327 347

   bony na zestawy ufundowane przez KFC, ul. Obornicka 134  
w Suchym Lesie

   dwa vouchery, każdy po 150 zł na wybrane usługi, ufundowa-
ne przez Studio Urody Natalia z Chludowa, ul. Obornicka 4,  
tel. 888 405 885

   trzy zestawy środków do sprzątania lub prania o wartości 150 zł + bon  
z rabatem 20% na zakupy ufundował Sklep z Artykułami  
Zagranicznymi Galeria Podolany, Poznań, ul. Strzeszyńska 63,  
tel: 533 565 069

Obornicka 134 
Suchy Las
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REKLAMA Agnieszka Łęcka  tel. 669 69 00 36  e-mail: agnieszka.lecka@sucholeski.eu

SPRZEDAŻ

MONTAŻ

SERWIS

DORADZTWO

Zajmujemy się:

sprzedażą i montażem rekuperacji

sprzedażą, montażem i serwisem
pomp PRZEMYSŁOWYCH

sprzedażą, montażem
i serwisem klimatyzacji

montażem instalacji wod-kan

instalacją rurowego
ogrzewania podłogowego

PROMOCJA

KLIMATYZACJI
sprzedażą, montażem i serwisem pomp ciepła
typu powietrze woda, pomp gruntowych
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